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„Истърн 
Юръпиън 
Пропърти”  
се изтегля  
от България 

„M-Teл” изкупи 
„Спектър нет”  
и „Мегалан” за 
72 млн. EUR

Държавата 
започна 
Да купува 
гласове
Страхът от освобождава-
нето на 2000 работници от 
ТЕЦ “Брикел” в Гълъбово 
преди местните избори 
разколеба правителството 
да изпълнява задължени-
ята си към Европейската 
комисия. Всеки ден работа 
на предприятието увелича-
ва глобата, която България 
ще плати  ▶ 4-5

Технологии ▶ 23

за първи път 
смени  
дизайна си 

„Главболгарстрой” пак 
ще строи Околовръстния 
път на София
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Печеливш
ищван капитани 

Губещ
иван Тодоров 

Ищван Капитани е новият вицепрезидент на компа-
нията Shell и ще отговаря за бизнеса с търговия на 
дребно в цяла Европа. Досега Капитани беше вицепре-
зидент “Търговия на дребно с горива” за Централна и 
Южна Европа, а от началото на 2010 г. и за Турция. На 
новата позиция той ще управлява втория по големина 
в света регион на Shell след САЩ. 

Върховният административен съд (ВАС) потвърди глоба 
от 36 370 лв. за винопроизводителя “Тодоров” АД, където 
мажоритарен собственик е Иван Тодоров. Санкцията беше 
наложена от Комисията за защита на конкуренцията (КЗК) 
и е за нелоялна промоционална игра. Последната сделка с 
книжата на “Тодоров” АД на БФБ е от 13 септември на цена 
0.341 лв. за акция.

Мнения

По темата “Сайт за ми-
лиони. Буквално. 20 000 EUR 
ще отидат за преките из-
пълнители, а 6 милиона ще се 
разпределят - на Бате Бойко, 
на Дянков, дори на Първанов 
и др. Тези хора работят с ми-
лиони. Справка - хонорара на 
Доган за 2 млн. лв. за работа, 
изпълнена за 50 000 лв.

Тодор

По темата “от догодина 
граждани и фирми плащат 
по 3 лв. за тон отпадък”. 
Крайно време е да се премах-
не порочната практика на 
заплащане “Такса смет” по 
площта на жилището. Вре-
ме е всеки в държавата да 
заплаща такса въз основа 
на ЕГН си. Така ще отпадне 
една социална несправедли-
вост в България, при която 
някои плащат в пъти по-
малко от други.

ирина

▶

▶
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1 Сайт за милиони. Бук-
вално. Шест милиона 
и половина лева ще 
струва на България 

проектът за създаване на 
туристически информаци-
онен портал с интегриран в 
него мултимедиен каталог

2 “М-Тел” купи “Спек-
трум Нет” и “Ме-
галан”. Цената на 
двете сделки е 72 

млн. EUR

3От догодина граж-
дани и фирми пла-
щат такса по 3 лв. 
за тон отпадък. До-

бавката към такса смет 
трябва да дисциплинира об-
щините да правят сепари-
ращи инсталации

По пътя на 
логиката и обратно

Правата на гражданите са 
защитени, достъпът на пациен-
тите до лечение се подобрява. 
Така здравното министерство 
отговори на запитване на в. 
“Пари”  дали новите промени в 
Наредба 34 (които все още под-
лежат на обсъждане) огранича-
ват възможностите за адекватно 
лечение на страдащите от редки 
и тежки заболявания.

Да видим дали отговорът на 
институцията съответства 
на истината, защото действи-
ята имат по-голяма тежест от 
думите.

Във вторник ви разказахме 
за протеста на пациентски 
организации срещу изменени-
ята в подзаконовия акт. Той би 
трябвало да урежда финанси-
рането на лечението на хора, 
болни от СПИН, рак, бъбречна 
недостатъчност и други тежки 
заболявания, с пари от репу-

коментар

 Последната промяна в наредба № 34 е като смъртоносна инжек-
ция за голяма част от тежко болните в България
▶
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Инвестициите 
спаднаха с 62% 
за януари - юли

Сайт за 
милиони. 
Буквално

Новите дрехи 
На СметНата палата

Повече правомощия и изцяло подменен състав - това ще бъде резултатът, ако парламентът 
приеме подготвения от депутати от ГЕРБ проект за нов закон за Сметната палата. 
Той ще бъде представен на другите политически сили в парламента утре ▶ 4-5

По пътя на 
логиката 
министер-

ството не тряб-
ва да защитава 
противозаконни 
текстове

елена Петкова
elena.petkova@pari.bg

бликанския и общинските 
бюджети (или поне така пише 
в Закона за здравето). На 
практика обаче нещата седят 
по друг начин. 

Наредбата не изпълнява функ-
циите си, защото не посочва 
недвусмислено начина, по 
който тези средства трябва да 
бъдат похарчени за скъпостру-
ващо лечение. Този извод е 
записан и в одит на Сметната 
палата от края на 2005 г. Зато-
ва се наложи подзаконовият 
акт да бъде променян някол-
ко пъти. Но вместо с всяко 
следващо изменение той да 
става по-добър, преди седми-
ца на страницата на здравното 
министерство се появи още 
по-лош вариант. 

В него се казва, че средства-
та за лечението на тежки и 
редки болести ще се отделят 
само от бюджета на здравното 
министерство, а не както до-
сега от републиканския. Това 
означава, че когато парите на 
институцията свършат, много 
пациенти ще останат без 
терапия. В Закона за здравето 
обаче пише “републиканския 
бюджет и бюджетите на общи-
ните”. По данни на Сметната 
палата средно с около 3.4% се 
увеличават нуждаещите се от 
скъпоструващо лечение всяка 
година, а с 10.1% - онкобол-
ните. 
 
Вместо да решат проблема, 
авторите на промените в на-
редбата го задълбочават. Така 
записан, текстът в наредбата 
нарушава конституционните 
права на гражданите за равен 
достъп до здравеопазване. 
Много юристи дори разтъл-
куваха измененията като опит 
на министерството да попре-
чи на пациентите да търсят 
правата си в съда. Немалко са 
случаите, в които онкоболни 
осъдиха институцията точно 

заради Наредба 34.

В заключение: Промените 
в Наредба 34 са в конфликт 
както с конституцията, така и 
със Закона за здравето. По пътя 
на логиката тези промени не 
би трябвало да влизат в сила. 

По пътя на логиката министер-
ството не трябва да защитава 
противозаконни текстове. По 
пътя на логиката министърката 
вече трябваше да е забелязала  
обществената реакция. Но в 
случая няма нито път, нито 
логика.
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цитат

Има качествени 
продукти, които не сe 
правят по рецептите 

„Стара планина” и също са 
качествени

Число на деня

10.785
млрд. лв. достигна общата пазарна капитализация на 

Българската фондова борса след вчерашното повишение на 
индексите

▶

  Мирослав найденов, министър на земеделието и храните

коментар

Какво ни очаква след кризата

 Вътрешният министър цветан цветанов и ръководителят на департамента за гражданска защита на 
италия Гуидо Бертолазо подписаха меморандум за разбирателство  Снимка Емилия коСтадинова

▶

Разкрития и бельо 
между математиката 
и физическото
Цветанов призна за 
гаф при видеото с 
прокурора от Перник

Вътрешният министър Цве-
тан Цветанов обяви, че пред-
стоят нови разкрития около 
групата на „Килърите”. Тя 
стои зад „знаково убийство 
на сериозен бизнесмен”, из-
вършено в последните чети-
ри-пет години. „Съвсем ско-
ро ще имаме и продължение 
на разкритията - и убити, и 
поръчители”, допълни Цве-
танов и уточни, че това ще 
означава нов ангажимент за 
софийски съд. Той отрече 
появилата се информация, 
че „Килърите” са замесени 
в смъртта на радиоводещия 
Боби Цанков.

Цветанов призна, че МВР 
е направило грешка, като е 
разпространило видеозапис 
на задържан човек по бельо. 
Материалът беше от ареста 
на зам. окръжния прокурор 
на Перник Бисер Михайлов, 
но сниманият на него човек 
по бельо се оказа брат му 
Васил Михайлов. Той вече 
обяви, че ще съди държа-
вата за нанесени морални 
щети. Това не е първият 
случай, при който видеоза-
писите на МВР водят след 
себе си подобни последици. 
При един от материалите от 

Някои вероятно 
остават с впечатление-
то, че лошото ще свърши 
с кризата и след това 
всичко ще е наред. Нищо 
подобно.

Наскоро Кармен 
Рейнхарт и Винсент 
Рейнхарт, двама известни 
икономисти, публику-
ваха изследванията си 
за периодите след други 
големи кризи в развитите 
и развиващите се страни. 
Техните изследвания 
бяха представени и на 
престижния симпозиум 
на Федералния резерв в 
Джаксън Хол.

Първият извод е, че 
в десетилетието след 
кризата икономически-
ят растеж е по-бавен, 

Предпаз-
ливост и 

реформи - това 
е правилната 
политика за след 
кризата

Георги ангелов, 
старши икономист  
в “отворено общество”

отколкото преди това. 
В развитите страни 
икономическият растеж 
спада средно с 1 процен-
тен пункт след кризата, 
докато в развиващите се 
страни спадът е с почти 
3 процентни пункта. По 
време на тежки кризи 
като Голямата депресия 
от края на 20-те години 
икономическият растеж 
спада рязко и в разви-
ващите се страни цяло 
десетилетие растежът е 
близо до нулата. 

И това не е всичко. 
Освен че средното ниво 
на растежа е по-ниско, 
в някои страни дълги 
години след кризата се 
отбелязва икономически 
спад. Разбира се, има я и 
обратната страна на ме-

дала - има страни, които 
постигат високи темпове 
на икономически растеж.

На второ място, без-
работицата след кризи 
е значително по-висока 
и остава висока задълго. 
Този проблем е по-малко 
изразен в развиващите 
се страни, но и при тях 
безработицата е по-ви-
сока, отколкото преди 
кризата. Както и при 
икономическия растеж, 
някои страни се справят 
много по-зле, а други 
по-добре.

На трето място, 
растежът на кредити-
те след кризи е много 
по-бавен, а кредитира-
нето като дял от БВП 
спада значително - както 

значително се е повиши-
ло преди това. Цените 
на недвижимите имоти 
остават по-ниски от-
преди кризата за години 
напред.

И може би най-
важното от гледна точка 
на очакванията за бъде-
щето - много често след 
първата вълна на кризата 
идва и следваща вълна. 
В почти половината от 
изследваните случаи на 
кризи след Втората све-
товна война се наблюда-
ва „двойна криза”. Често 
вторият етап от кризата 
идва отвън.

На всичко отгоре и 
след кризата България 
ще си остане най-бедна-
та страна в Европейския 

съюз. Това дългосрочно 
предизвикателство ще 
бъде допълнително 
затруднено от следкри-
зисните проблеми.

Оттук следват два 
извода. Първо, пра-
вителството трябва да 
прави консервативни 
прогнози, да залага 
значителни буфери в бю-
джета, да поддържа со-
лидно ниво на фискален 
резерв и да не увеличава 
държавните дългове. 
Второ, необходими са 
дълбоки структурни 
реформи, за да може 
икономиката да постигне 
висок и устойчив растеж 
след кризата. Предпазли-
вост и реформи - това е 
правилната политика за 
след кризата.

Грешка, грешка

ареста на бившия военен 
министър Николай Цонев 
бяха записани думите на 
зам.  градския прокурор 
на София Роман Василев: 
„Тъй като сте си абсолютен 
престъпник, като за все-
ки един престъпник, както 
трябва - долу на земята”. 
Това доведе до скандал и  
впоследствие Василев беше 
наказан с порицание. 

И понеже даде интервю 
пред bTV навръх първия 
учебен ден, беше неизбежна 
и темата за училището. Ми-
нистърът обясни, че е бил 
добър ученик, макар и не 
отличник, и че се е справял 
доста добре с математика-
та, но любимият предмет 
му е бил физическото. Той 
призова родителите да об-
ръщат повече внимание на 
децата си, за да не влизат в 
спирала от лоши и порочни 
моменти.

цветан цветанов 
по повод първия учебен ден

Първолаци-
те трябва да 

ходят на училище 
с радост, а не със 
страх. Затова нека 
по-големите не 
тормозят зайците 
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Държавата никога не е била 
толкова близо до налагане-
то на глоба от Европейския 
съюз. Търсейки спасение 
за „Брикел”, правителство-
то рискува да отнесе глоба, 
която може да започне от 
777 хил. EUR. Причината е, 
че мощностите на предпри-
ятието все още работят. А 
тяхното поетапно извеждане 
от експлоатация трябваше да 
започне на 1 септември. 

А 2000 избиратели 
без работа?
Най-сериозният аргумент 
против спирането на „Бри-
кел” беше заплахата 20 ра-
ботници от мините и топ-
лоелектрическата централа 
в Гълъбово, област Стара 
Загора, да останат без ра-
бота. Това като че ли пове-
че трогна правителството, 
което в началото твърдеше, 
че тецове като „Брикел” са 
мощност, от която не би-
ва да се лишаваме. Именно 
сигналите от синдикатите 
в „Брикел” и опасността от 
протести на работещите там 
дни преди началото на сеп-
тември принудиха икономи-
ческото и екоминистерството 
да заговорят за план за спа-
сяване на предприятието. А 
2000 гласа за местните избо-
ри са сериозна причина да 
бъде потърсен компромисен 
вариант за бъдещето на пред-
приятието. И за такъв вече се 
мисли, защото, въпреки че 
Министерството на околната 
среда и водите (МОСВ) беше 
изискало план за поетапно 
извеждане на „Брикел” от 
експлоатация до 31 август, 
такъв все още не е предаден. 
В момента „Брикел” про-
дължава да работи, защото 
комплексното му разреши-
телно все още не е отнето. По 
всички правила обаче това 
вече трябваше да се е случи-
ло. Но не е. Най-вече, за да не 
се създава напрежение сред 
работещите там...

и пак Христо Ковачки
Освен социалния елемент 
важен е и чисто икономиче-
ският. Предприятието, кое-
то е собственост на Христо 
Ковачки, работи добре. Това 
потвърждават и от „Брикел” 
- въпреки факта, че в експло-
атация са 3 от общо 6-те па-
рогенератора, тецът е готов 
за новия отоплителен сезон. 
От предприятието твърдят, 
че производството на брике-
ти е задоволително, до края 
на тази година се очаква да 
бъдат реализирани 200 хил. 
тона. Отчетът на компанията 
за миналата година показва 
загуба от 25 млн. лв. Въпре-
ки това нейният собственик 
не може да се оплаче от от-
рицателни резултати през 
последните години - през 
2007 г. печалбата му е 24 
млн. лв., а през 2008 г. - 25 
млн. лв. Освен това друже-
ството получи 14.7 млн. EUR 
след продажбата на част от 
терена на „Брикел” на аме-
риканската компания AES, 

собственик на съседния ТЕЦ 
„AES Марица-изток 1”. Ма-
кар през последната година 
да не е донесла печалба на 
своя собственик, простата 
сметка показва, че компани-
ята все още не му е в тежест. 
За сметка на това може да се 
окаже в тежест на държавния 
бюджет. 

Долният праг на глобата 
за България, ако бъде осъ-
дена за неспазване на евро-
пейското законодателство, е 
777 хил. EUR. Това казват 
източници, близки до Ев-
ропейската комисия. 

Правителството в 
игра с огъня
Към страната ни вече те-
че наказателна процедура 
заради „Брикел”. Докато 
тече въпросната процедура, 
правителството трябва да 
намери решение на пробле-
ма. Търсенето на правилния 
път от икономическото и 
екоминистерството нямаше 
да е толкова притеснител-
но, ако не бяха нарушени 
всички срокове. Предпри-
ятието имаше право да ра-
боти в органичен режим до 
20 хил. часа от 2007  до края 
на 2012 г. Към април обаче 
тези часове бяха изразход-
вани. Очакваше се на 1 сеп-
тември да бъде представен 
план за поетапно извеждане 
на мощностите от експлоа-
тация и той да започне да 
се изпълнява. Вместо това 
Христо Ковачки даде обе-
щание пред министрите на 
екологията и икономиката 
Нона Караджова и Трайчо 
Трайков да инвестира в се-
роочистващи инсталации, 
за да не спира работата 
на „Брикел”. Процесът по 
рехабилитацията обаче ня-
ма да завърши преди март 
2012 г. А чак тогава това 
няма да бъде необходимо 
на никого.

Проверка на в. „Пари” по-
каза, че докато правителство-
то умува как да постъпи с 
предприятието, то все още 
работи и нито един служи-
тел не е загубил работата си. 
Позволявайки дейността на 
замърсяващото предприятие 
пък, страната е в сериозно 
нарушение на европейското 
законодателство. Това озна-
чава, че всеки момент може 
да бъде заведено дело срещу 
България в Европейския съд. 
При наличието на наруше-
ние, каквото дори от МОСВ 
признават, страната ще бъде 
глобена със сериозна сума. 
Възможно е паричната санк-
ция да се определи общо за 
периода, в който предприяти-
ето е работило в нарушение, 
но може и да се начислява 
отделно за всеки ден, каза за 
в. „Пари” програмният дирек-
тор на Европейския институт 
Любов Панайотова. На друго 
се надяват от екоминистер-
ството - глобата да не се опре-
деля със задна дата. „Тъй като 
преговорите за бъдещето на 
„Брикел” все още не са при-
ключили, информация какво 
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точно ще се случи не мога 
да дам”, каза за в. „Пари” 
зам.-министърът на околна-
та среда и водите Евдокия 
Манева. Тя все пак уточни, 
че най-вероятно решението 
ще е в посока предприятието 
да спре окончателно работа. 
Въпросът „кога” засега оста-
ва без отговор.

Когато и да спре работа 
„Брикел” обаче, България ве-
че е в нарушение и Европей-
ската комисия има всички 
основания да глоби страната. 
Глобата ще е над 1.5 млн. 
лв. и ще бъде за сметка на 
всички нас, данъкоплатците. 
И покрай разговора за санк-
ции и за много пари никой 
вече не помни основната цел 
на европейското екологично 
законодателство - животът и 
здравето на гражданите да 
не бъдат застрашени. За това 
тук не говорим и продължа-
ваме да дишаме отделяните 
не само от това предприятие 
вредни емисии.

Елина Пулчева

Ковачки сам е избрал ограничения 
режим на работа на „Брикел”
Още през 2003 г. соб-
ствениците на замър-
сяващи предприятия 
са знаели, че трябва да 
инвестират в сероо-
чистващи инсталации
Риск от отнемане на еколо-
гичните изисквания има и 
за още предприятия, соб-
ственост на Христо Ковачки. 
„Бобов дол”, „Марица 3” и 
„Сливен” също са присъст-
вали в списъка на ЕС като 
замърсяващи въздуха. Освен 
тях потенциални членове на 
„черния списък” са и ТЕЦ 
„Варна”, който е собственост 
на енергийното дружество 
ЧЕЗ, ТЕЦ „Русе-изток” и 
ТЕЦ „Лукойл Енергия и Газ 
България”, обясниха от Ми-
нистерството на околната 

среда и водите. 
Още през 2003 г., когато 

са обсъждани предприсъ-
единителните условия на 
България, собствениците на 
тези предприятия са били 
предупредени, че трябва 
да изберат пътя, по който 
да продължат. Едната въз-
можност е била горивните 
инсталации, замърсяващи 
околната среда, да изберат 
ограничен режим на рабо-
та до 20 хил. часа, считано  
от януари 2008 и с краен 
срок до края на 2012 г. След 
това те трябва да започнат 
поетапното извеждане на 
мощностите. За тези, които 
са искали да продължат дей-
ността си, е била предвидена 
възможност да инвестират в 
сероочистващи инсталации, 
за да приведат работата на 

предприятията в съответ-
ствие с екологичните изис-
квания на ЕС. 

За „Брикел” Христо Ковач-
ки е избрал първия вариант, 
заявиха от екоминистер-
ството. ТЕЦ „Бобов дол” 
трябва да спре окончателно 
работа до 2014 г. С лимит 
за 20 хил. работни часа до 
2016 г. е ТЕЦ „Марица 3”. 
Единствено в ТЕЦ „Сливен” 
се изгражда сероочистваща 
инсталация. 

20 
▶ хил. часа работа до 2012 
г. има право „Брикел”. Те 
са изразходвани още през 
април 2010 г. 
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Направихме опит да 
удължим сроковете за 
експлоатация на предпри-
ятията, които замърсяват, 
в ЕК, но ни беше отгово-
рено съвършено ясно, че 
няма процедура, по която 
комисията да промени 
ангажиментите, които сме 
поели при присъединява-
нето към ЕС. 

Съвсем възможно е 
държавата да получи 
глоба за това, че „Брикел” 
работи, да се надяваме, 
че глобата няма да е със 
задна дата. 
Невъзможно е държавата 
да купи квоти от името на 
„Брикел”. Дори подобен 
абсурден вариант да се 

Дори да купим квоти,  
пак ще спрем „Брикел” 

Евдокия Манева,
 зам.-министър на екологията

Правителството се лута между 
различни варианти за спасение
Държавата няма да 
купи квоти, както и да 
използва свободните 
от резерва за новите 
горивни инсталации 

Няколко варианта бяха об-
съдени между икономиче-
ското и екоминистерството 
за спасението на „Брикел” 
в началото на септември. 
Сред предложенията бяха 
да бъдат отпуснати от сво-
бодните квоти за вредни 
емисии от резерва на дър-
жавата. Той е безплатен, 
но е предназначен за нови 
горивни инсталации. Към 
днешна дата от Министер-
ството на околната среда 
и водите отричат подобен 
вариант да се случи. „Най-
малкото, защото „Брикел” 
не е нов участник”, каза за 
в. „Пари” зам.-министъ-
рът на екологията Евдокия 
Манева. 

Държава  
спасител
Втората възможност беше 
държавата да закупи квоти 
за парникови емисии на па-
зарни цени от европейския 
пазар. Само за „Брикел” 
нужните квоти бяха в обем 
3.5 млн. По думите на еко-
министър Нона Караджова 
купуването им ще струва 
на държавата около 50 млн. 

EUR. А и това би означава-
ло всички застрашени от 
спиране предприятия да 
предявят искане към пра-
вителството да им отпусне 
подобна помощ. Това също 
отпадна като вариант.

Тепърва  
инвестиции
След срещата с Христо Ко-
вачки, вместо да се намери 
разрешение, правителство-
то се залута още повече в 
търсенето на изход. Един-
ственото обещание от стра-
на на собственика е било да 
започне инвестиции в се-
роочистващи инсталации. 
Ангажиментът на Ковачки 
се изразява в това да вложи 
38 млн. EUR, за да приведе 
работата на предприятието 
според европейските изис-
квания за екологичност. 

За целта бизнесменът 
трябваше да внесе бан-
кова гаранция за проекта 
в пълния размер на ин-
вестицията. От „Брикел” 
са категорични, че рабо-
тата не трябва да спира, 
докато сероочистващите 
инсталации се изграждат, 
защото това ще предизви-
ка двойно повече разходи 
впоследствие. Също така 
рискува да загуби много 
квалифицирани кадри, ко-
ито в момента работят в 
предприятието. 

Мнение
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осъществи, това няма да 
ни освободи от задълже-
нието да изведем предпри-
ятието от дейност. Това 
ще означава, че държавата 
веднъж ще плати 50 млн. 
EUR за квоти, а после ще 
плати и наказание, че през 
този период „Брикел” е 
работила и замърсявала. 

 По думите на екоминистъра Нона Караджова 
купуването на необходимите квоти ще струва на 
държавата около 50 млн. EUR 

Снимка емилия коСтадинова

▶
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Управляващите от ГЕРБ об-
мислят промени в редица 
закони, с които да накарат хо-
рата и фирмите да си плащат 
осигуровките. Идеите още 
не са съвсем ясни, но са в 
посока увеличаване на санк-
циите и рестрикции спрямо 
различни услуги. Например 
компаниите, които не плащат 
редовно здравните осигуров-
ки на служителите си, няма 
да имат право да участват в 
търгове за обществени по-
ръчки. В момента бележка, 
удостоверяваща непрекъс-
нати здравноосигурителни 
права, се изисква само от 
спечелилия търга. 

Това е само една от ре-
алните идеи, които пра-
вителството обсъжда, за 
по-крути мерки относно 
събираемостта на здравни 
и социални осигуровки. 
Тя обаче се отнася само до 
работодателите.

Правната гледна 
точка
“Тази промяна би нарушила 
правата на едни за сметка на 
други”, категоричен е адво-
кат Иван Груйкин. Според 
него ако един служител на 
граждански договор не си 
плаща здравните осигуров-
ки, отговорност не би тряб-
вало да носи  работодателят. 
Що се отнася до трудовите 
договори, вече има механи-
зми, които контролират фир-
мите дали редовно внасят 
осигуровките на служите-
лите си. “Самият факт, че се 
обсъждат подобни промени, 
говори за липсата на компе-
тентност у управляващите”, 
допълва Груйкин. 

“Наказание” за само-
осигуряващите се
За “наказание” на физиче-

Държавата обмисля наказания, 
за да събира повече приходи
Управляващите признават, че санкциите не работят, но вместо нов 
механизъм измислят нови санкции

ските лица пък ще бъдат 
въведени други мерки с 
промени в Закона за соб-
ствеността. Принципът ще 
е същият, както когато се 
плаща местен данък при 
регистрация на автомо-
бил или жилище, каза за  
в. “Пари” председателят 
на здравната комисия 
в парламента Десисла-
ва Атанасова. Тя обаче 
уточни, че това са само 
идеи, които подлежат на 
обсъждане. Според нея 

Нямаше полза от по-високите 
глоби за неосигурените

рестриктивните мерки 
са задължителни, защото 
по-големите глоби за не-
платени здравни вноски 
не са повишили събира-
емостта. Какви конкрет-
но ще са рестрикциите и 
колко закона ще трябва 
да бъдат променени за-
ради тях, още не е ясно. 
Презумпцията е някои ад-
министративни услуги да 
бъдат отказвани на граж-
дани, които не са редовни 
платци. 

“Здравното осигуряване 
е скъпо. Държавата не мо-
же да се грижи за всички”, 
казва още Атанасова. И 
допълва, че тези мерки не 
целят да наказват хората, 
а да ги накарат да изпъл-
няват задълженията си. 
По думите й в момента 
в България има над 1.8 
млн. граждани, които са 
здравно неосигурени. Са-
мо преди месец премие-
рът Бойко Борисов каза, 
че те са 1.7 млн. души.

Други (не)обсъждани 
идеи
Още няколко идеи за ре-
пресивни мерки обика-
лят общественото прос-
транство. Една от тях е, 
че нередовните платци на 
осигуровки няма да полу-
чават бележки от НАП за 
платени данъци. Такива се 
изискват при сключване на 
сделка с имоти или теглене 
на кредит. Друга гласи, че 
разрешителни за ловно и 
огнестрелно оръжие ня-

ма да бъдат издавани на 
здравнонеосигурени. Най-
смелата идея пък предвиж-
дала нередовните платци да 
не получават шофьорски и 
лични карти. “Тези мерки 
противоречат на консти-
туцията и на Европейската 
директива за свободното 
придвижване на хора”, 
казва председателката на 
здравната комисия. По ду-
мите й те дори не са били 
подлагани на обсъждане.

Елена Петкова

И държавата редовно да плаща 
осигуровките на служителите си
Държавата трябва 
да бъде наясно как 
самата тя внася оси-
гуровките на служи-
телите си. Не ги внася 
редовно. 

Затова мерките за по-
голяма събираемост на 
здравните и социалните 
осигуровки да важат в 
пълна сила и за нея на-
равно с другите работо-
датели. Тя не плаща 20% 
лихва, когато закъснее с 
превеждането на парите 
към НАП, както частни-
те работодатели. Освен 
това държавата пре-
вежда вноските си като 
трансфер. 

Нека всеки минис-
тър да започне да 

Божидар Данев,
председател на Българската 
стопанска камара

По-строги-
те мерки ще 

ограничат сивата 
икономика

плаща осигуровките 
на собствените си 
служители. Нека 
министър Цветанов 
да превежда пари на 
работещите в МВР, а 
министър Младенов 
да плаща с пари на 
външното министер-
ство осигуровките на 
служителите там. 

Трябва да има реци-
прочност при въвеж-
дането на по-строгите 
мерки. Иначе те са не-
що много хубаво. Си-
вата икономика трябва 
да бъде ограничена. 
Ето по време на криза 
тя скочи със 17%, така 
че правителството е 
тръгнало в правилната 
посока.

▶ Десислава  
Атанасова,
председател на комисията 
по здравеопазване в парла-
мента

Искам да уточня, че 
по-строгите мерки за 
събираемост на здравните 
и социалните осигуров-
ки са само идеи, които 
подлежат на обсъждане. 
Те обаче са наложителни, 
защото само с парични 
санкции очевидно не се 
получават добри резул-
тати. 

Аз лично не съм чула 
някой да е платил глоба 
за това, че не си е внесъл 
здравните осигуровки. 
Нямаше полза от въ-
веждането на по-високи 
наказателни такси. Не 
искаме да правим нещата 
на парче, затова промени-
те в законите ще започнат, 
когато се изчисти здрав-
ноосигурителният модел.

 Управляващите искат да ограничат достъпа на здравнонеосигурени до административни услуги  снимка БоБи тошев▶

Не искаме 
да правим 

нещата на парче, 
затова промени-
те в законите ще 
започнат, когато 
се изчисти здрав-

ноосигурител-
ният модел
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Земеделците настояват за 
изравняване на субсидиите в ЕС
Битката на европейско 
ниво се води в Евро-
парламента и про-
тивопоставя нови и 
стари страни членки

Земеделски производите-
ли настояват за незабавно 
изравняване на субсидиите 
на българските фермери 
с тези на колегите им от 
страните в Европейския 
съюз. В момента българ-
ските и румънските селски 
стопани получават субси-
дии в размер на 40% от 
тези, които получават ста-
рите страни членки. Това 
обрича българската про-
дукция на неконкуренто-
способност и ниско качест-
во, заявиха представители 
на браншови земеделски 
организации. По договор 
субсидиите за България 
трябва да достигнат пълен 
размер през 2016 г., но 
стопаните се съмняват, че 
земеделието в България ще 
оцелее дотогава. 

в неравнопоставена 
позиция
„Това са 3 млрд. лв., които 
може да влязат в наша-
та икономика. Абсолютно 
некоректно е, след като в 
присъединителния договор 
на България е записано 
„пълноправен член”, ние 
да получаваме една трета 
от парите за субсидии”, ка-
за Радослав Христов, пред-
седател на Асоциацията 
на зърнопроизводителите. 
Думите му бяха подкре-
пени и от Господин Гос-
подинов, председател на 
Браншовия съюз на живот-
новъдите, който подчерта, 
че животновъдството пък 
е секторът с най-големи 
проблеми. „Оцеляваме на 
кредити, които взимаме 

година след година. Израв-
няването на субсидията би 
стабилизирало нещата”, 
каза Господинов. 

Референдум
Браншовиците смятат да 
инициират  референдум за 
изравняване на земедел-
ските субсидии в ЕС, като 
на 8 септември тази година 
започна подписката за не-
го. Тя ще приключи след 
3 месеца. За да се проведе 
такъв, са необходими 500 
хил. подписа. Настоява-
нето е правителството да 
инициира преговори с ЕС 
за изравняване на субсиди-
ите. Скоро предстои да се 
договаря Общата селско-
стопанска политика на ЕС 
за периода след 2013 г., за 
това и браншовиците смя-
тат, че моментът е особе-
но подходящ да се поиска 
предоговаряне. Позитивно 
настроен към идеята е и 
земеделският министър 
Мирослав Найденов.

Страсти  
в Европарламента
Въпросът с изравняването 
на земеделските субсидии 
е тема в Европарламента 
от няколко години и е пов-
диган многократно. Оч-
ертава се сериозна битка 
по предстоящата реформа 
на Общата селскостопан-
ска политика на Европей-
ския съюз и специално 
по този въпрос. Новите 
страни членки се борят за 
по-ускорено изравняване. 
Към момента България и 
Румъния получават едва 
40% от субсидията на ста-
рите членки, а страните, 
приети в ЕС с предната 
вълна - 70%. Настроенията 
в Румъния са близки до те-
зи в България, недоволство 
има и в Полша, Унгария 
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 изравняването на субсидиите е жизнено важно за българското земеделие, но въпросът в никакъв случай не 
трябва да се политизира, смятат браншовиците снимка емилия костадинова

▶

и други страни от Цен-
трална Европа. По-старите 
страни членки с водеща 
роля на европейските па-

зари обаче като Испания 
и Португалия настояват 
изравняването не само да 
не се ускорява, но и да се 

отложи, ако е възможно 
дори до 2020 г. Българ-
ските земеделци смятат, 
че един референдум би 

дал на България тежест, 
за да защити позицията за 
ускорено изравняване. 

Ани Коджаиванова

Търговците на зърно изнасят 
два пъти повече
Хлебната пшеница 
гони 40ст./кг, а изно-
сът е засилен, казва 
председателят на Асо-
циацията на зърнопро-
изводителите
Високите цени на пше-
ницата се очертават като 
трайна тенденция, въ-
преки че бяха причинени 
конкретно от забраната за 
износ в Русия, каза пред-
седателят на Национал-
ната асоциация на зърно-
производителите Радослав 
Христов. 

По думите му в момента 
изкупните цени са около 
40 ст./кг за хлебна и 33 
ст./кг за фуражна пшени-
ца, което е почти двойно 
над стойностите през 2008 
и 2009 г., когато хлебната 
пшеница се търгуваше на 

нива 20-22 ст./кг. 

износът  
процъфтява
Това подтиква български-
те производители масово 
да продават навън, вклю-
чително хлебна пшеница, 
а износът е най-малко дво-
ен в сравнение с миналата 
година. Много пшеница е 
изнесена през пристани-
щата на Бургас и Варна, 
но също и през Гърция 
и особено през Румъния 
и конкретно през прис-
танището в Констанца, 
където условията са мно-
го по-добри, отколкото 
на нашите пристанища, 
смята председателят на 
Националната асоциация 
на зърнопроизводителите. 
По-голямата част от бъл-
гарския износ е ориенти-
ран към Италия, Испания, 

Египет, Сирия, Иран и 
Виетнам. 

Балансирай това
По думите му износът през 
чужди пристанища е една-
та причина да не може да 
се засече точно колко е 
продадената навън пше-
ница. Другата е общоев-
ропейският пазар. „Докато 
при износа за трети страни 
е възможно да се направи 
митническа справка, за 
ЕС това не е така”, казва 
Христов. Освен това спо-
менаваните многократно 
от експертите резерви от 
минали години според не-
го са по-скоро виртуални, 
отколкото реални количе-
ства. При това положение 
е трудно да се каже колко 
точно хлебна пшеница е 
останала в страната и дали 
балансът за вътрешните 

нужди на страната може да 
се окаже нарушен. „Дори 
това да се случи, при общ 
европейски пазар няма 
как да останем без хлебна 
пшеница. Тя обаче със си-
гурност ще бъде закупена 
от ЕС на по-висока цена”, 
допълни председателят на 
Националната асоциация 
на зърнопроизводителите.

В края на август екс-
перти прогнозираха, че 
спрямо тазгодишната ре-
колта капацитетът на Бъл-
гария за износ е малко над 
1 млн. тона. В началото 
на септември данните на 
асоциацията  показваха, 
че 600 хил. т пшеница 
от новата реколта вече 
са продадени в чужбина. 
Очакванията са обемът на 
експорта на пшеница да 
надхвърли 1.6 млн. т. 

Ани Коджаиванова

 в началото на септември данните на асоциацията  
показваха, че 600 хил. т пшеница от новата рекол-
та вече са продадени в чужбина снимка bloomberg

▶
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Социалният министър То-
тю Младенов държи на 
предложеното от него пре-
ди десет дни увеличение 
на минималната работна 
заплата, с което влиза в 
конфликт с колегата си Си-
меон Дянков. Младенов 
обясни, че въпросът е от-
ворен да водят преговори 
с финансовото министер-
ство. 

Гледни точки
Аргументите на социалния 
министър за увеличаване 
на минималната заплата 
от 240 на 270 лв. продъл-
жават да са същите. “Не 
може човек да получава 
минимална заплата и след 
като му се удържат данъци-
те и осигуровките, той да 
получава възнаграждение, 
което е по-малко от прага 
на бедност - 211 лв.”, ко-
ментира Младенов. Друг 
мотив е и че по този начин 
ще се увеличат приходите 
от осигуровки. 

Миналата седмица оба-
че финансовият министър 
Симеон Дянков обяви, че 
е против. “От гледна точка 
на това, че сме в период на 
излизане от икономиче-
ска криза, такива са въз-
можностите на хазната за 
следващата година”, каза 
финансовият министър. В 
същото време Младенов 
разкритикува предложе-
нията на Дянков за про-
мени в данъчните закони. 
“Мисля, че по-добре да не 
се увеличават данъци и 
осигуровки, а да се върви 
към леко увеличаване на 
минималната заплата, за-
щото тя, освен фискални и 
икономически измерения, 
има и социални измере-
ния”, обясни социалният 
министър. Бизнесът също 
е против повишаването, 
защото ще увеличи осигу-

Тотю Младенов настоява да 
вдига минималната заплата
Министърът заподозря скрити интереси зад започващия 
днес протест на КНСБ

рителната тежест. Според 
работодателите не е ред-
но минималната заплата 
да се обвързва с прага на 
бедността, защото не е 
социално плащане. Син-
дикатите обаче стоят зад 
предложението на Тотю 
Младенов и дори предла-
гат още по-голямо увели-
чение.

Скрити цели
Социалният министър видя 
скрит повод зад започващи-

те днес протести на Конфе-
дерацията на независими-
те синдикати в България. 
Профсъюзът организира 
палатков лагер на площад 
“Св. Ал. Невски” заради 
промените в Кодекса за 
социално осигуряване. 
“Решението на КНСБ ми 
изглежда малко неестестве-
но и може би има други це-
ли”, коментира Младенов, 
без да уточни какви цели. 
Въпреки протеста диало-
гът на правителството със 

синдикатите ще продължи, 
обясни той и защити пенси-
онната реформа с думите, 
че това е най-леката въз-
можна форма. Според него 
постепенното покачване на 
осигурителния стаж няма 
да се отрази на повечето 
хора на трудови договори, 
а ще засегне работещите в 
сивата икономика и тези, 
които работят “без трудови 
договори, без осигуровки и 
без да плащат данъци”. 

Филипа Радионова

НАП разпродава имущество на длъжници
До 20 септември 
се подават 
заявления за 
участие в търга

Националната агенция за 
приходите продава три 
луксозни апартамента и 
две ателиета в Банско. Те 
са собственост на несе-
бърска строителна фирма 
и се намират във вакан-
ционните селища “Сидер 
лодж 1” и “Сидер лодж 2” 
в местността “Грамадето” 
на Банско. Дружеството, 
което ги притежава, има 
задължения от над 2 млн. 
лв. към НАП Бургас. 

За продан
Трите апартамента са от 55 
до 98 кв. м, като началната 
им тръжна цена варира от 
57 хил. лв. до 100 хил. лв. 
Двете ателиета са 57.37 кв. 
м и 41.28 кв. м с първона-
чална оценка съответно 60 
хил. лв. и близо 43 хил. лв. 
НАП Пловдив също обя-
ви продажба на движимо 
имущество, за да покрие 
неизплатени задължения на 
собственика. В Пловдив ще 
се търгува автомобил БМВ 
Х5 с начална тръжна цена 
25 хил. лв. За да участват в 
наддаването, кандидатите 
трябва да преведат депо-
зит от 5000 лв. Колата се 

намира в склада на НАП в 
Пловдив. 

Процедура
Желаещите да се включат 
в търга трябва да дадат 
своите предложения до 20 
септември. До тази дата 
кандидат-купувачите мо-
же да оглеждат имотите. 
Минималният депозит за 
участие търга е 20% от пър-
воначално обявената тръж-
на цена. В 7-дневен срок 
трябва да бъдат разгледани 
всички предложения и на 
27 септември ще бъдат обя-
вени новите собственици на 
имотите.

Николета Цветкова

 Социалният министър 
Тотю Младенов не 
желае да се съобрази 
с аргументите на 
финансовия си колега 
срещу увеличаването на 
минималната заплата 
 снимка емилия костадинова

▶

 Според Красимир Стефанов, изп. директор на НАП, над 80 млн. лв. са постъпления-
та от продажба на конфискувани стоки, глоби на КАТ и др. за осемте месеца на 2010 г.
▶

Тотю Младенов, 
министър на труда и социалната 
политика

Мисля, че 
по-добре да 

не се увеличават 
данъци и оси-
гуровки, а да се 
върви към леко 
увеличаване на 
минималната за-
плата, защото тя 
освен фискални 
и икономически 
измерения има и 
социални изме-
рения

снимка марина ангелова

след продължително боледуване в сряда почина председа-
телят на кнсБ Желязко Христов. той е роден през 1948 г., а 
през 1976 г. завършва медицина във висшия медицински ин-
ститут в Пловдив и става специалист по коремна и гръд-
на хирургия. от 1997 г. е председател на кнсБ. освен това е 
декан на Факултета по обществено здраве в медицинския 
университет в Пловдив. съболезнователни писма до близ-
ките на синдикалния лидер изпратиха премиерът Бойко Бо-
рисов, президентът георги Първанов, лидерът на кт “Под-
крепа” д-р константин тренчев, министри и политици.

In memoriam
Почина Желязко Христов
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Скандалът е за 735 
671 лв, отпуснати от 
Министерството на 
бедствията и аварии-
те за ремонт на десет 
уж пострадали храма
Осем длъжностни лица са 
обвинени в злоупотреба 
с държавни средства за-
ради отпуснатите пари за 
ремонти след буря в Раз-
градско, каквато не е имало 
всъщност, съобщиха от ок-
ръжната прокуратура. Сред 
тях са бившия областен 
управител Наско Анаста-
сов, който е и с най-много 
обвинения - пет, неговият 
заместник Бехчет Сюлей-
ман и собственици на две 
строителни фирми. Скан-
далът се развихри в края 
на мандата на предишното 
правителство на тройната 
коалиция. 

Буря по време  
на слънце
В навечерието на парла-
ментарните избори мина-
лата година междуведом-
ствената комисия за въз-
становяване и подпомагане 
при бедствия е отпуснала 
735 671 лв. на областната 

администрация в Разград. 
Средствата са били пре-
ведени, за да покрият от-
страняването на щетите и 
ремонтите на шест джамии 
и четири църкви, силно 
пострадали от буря на 19 
март 2009 г. Проверката 
на прокуратурата обаче 
установила, че на тази дата 
в района не е имало буря. 
Архивите в метеорологич-
ните служби показвали, че 
в посочения за ураганен 
ден 19 март 2009 г. времето 
в региона е било слънчево.
По това време преценката 
за отпускането на сред-
ства за отстраняване на 
щети е в правомощията 
на Министерството за по-
литиката при бедствия и 
аварии с министър Емел 
Етем (ДПС). 

През юли доклад на 
Агенцията за финансов 
контрол потвърди случая, 
който доби и медийна по-
пулярност. Мнозина тогава 
видяха възможност да се 
подведе под отговорност и 
министърът на бедствията 
и авариите Емел Етем, това 
все още обаче не е факт.

обвиняемите
Бившият областен упра-

Несъществуваща буря в Разградско 
донесе обвинения за осем души

София кани китайски инвеститори 
да оправят проблемите на града
Столичната община 
вижда партньор в 
лицето на китайската 
държава за привати-
зацията на Общинска 
банка, както и за „Топ-
лофикация София”

Зам.-кметът по финансите 
в София Минко Герджи-
ков покани китайски ин-
веститори да се участват в 
разрешаването на някои от 
дългогодишните проблеми 
на града. По време на бъл-
гаро-китайски бизнес фо-
рум Герджиков обясни, че 
има възможност китайски 
фирми да помогнат с при-
ватизацията на Общинска 
банка, на „Топлофикация-
София”, да се включат в 
изграждането на завода за 
боклук и да построят някол-
ко метростанции. 

възможните  
партньорства
„Едно от направленията, по 
които се търси партньор-
ство, е Общинска банка. 
Беше взето решение тя да 
бъде приватизирана и сега 
трябва да намерим партньо-
ри”, коментира Герджиков. 
По думите му това е много 
добра възможност за китай-

Бившият министър на извънредните ситуации Емел Етем засега не е подведена под отговорност заради 
скандала  снимка марина ангелова

▶

„Крейд Уоц”. „То е в нача-
лен етап”, обясни Евгени 
Ангелов, зам.-министър на 
икономиката, енергетиката 
и туризма. Той допълни, 
че очаква и развитие по 
проекта за изграждане на 
завод за плоско стъкло край 
Разград.

икономическа  
необходимост
„Необходимо е да преос-
мислим политиката си и 
да обърнем внимание на 
новите пазари”, коменти-
ра Ван Янг от китайската 
делегация. Той оцени като 
стабилна икономиката на 
България, която е интересна 
за Китай и заради доброто 
географско положение. 

Добра оценка
Според представителите 
на Столичната община Со-
фия е най-привлекателна 
за инвестиции в момента и 
точно в столицата са кон-
центрирани едни от най-
интересните обекти, в ко-
ито могат да инвестират 
китайците. Не трябва да се 
забравят инвестиционни-
те предимства на страната. 
„България предлага ниски 
цени за правене на бизнес, 
електроенергията е много 
евтина, а цените на имотите 
са едни от най-ниските”, 
каза Борислав Стефанов, 
изпълнителен директор на 
Българската агенция за ин-
вестиции. Той акцентира 
и на ниския корпоративен 
данък, който няма да се 
повишава.

Радослава Димитрова 

На 10 юли 2010 г., Ви-
нарска изба TODOROFF 
постави началото на 
една значима иници-
атива с откриване на 
първия по рода си в 
България Фестивал на 
виното – Винен Мондиал 
TODOROFF 2010. Целта 
на организаторите е с 
това да се даде нача-
лото на една традиция 
на винени фестивали, 
чрез които да се обога-
тява винената култура 
в страната и да се ут-
върждава виното като 
национален продукт на 
България.

Първите дни на фести-
вала преминаха с много 
настроение и позитив-
ни емоции. Гостите се 
забавляваха с избрани 
вина от пет континен-
та и вкусни ястия, при-
готвени от най-добри-
те готвачи в страната. 
Екзотика и непознати 
усещания за гостите на 
фестивала внесе соме-
лиерът Ханес Перфлер 

Фестивалът на виното TODOROFF 2010 
завършва с начало на гроздобера и 
концерт на Мария Илиева

с дегустации, донесени 
от Швейцария, комбини-
ращи виното с фондю, 
шоколад и плодове.

В предстоящия уик-
енд 16 – 18 септември 
предстои последното 
издание на фестивала 
за 2010 г. Програмата 
е изключително инте-
ресна и разнообраз-
на.

На 17 септември 
– петък от 19.30 ч. в 
ресторанта на избата ще 
се разкрият тайните на 
южноафриканската кух-
ня от главния готвач на 
посолството на Южна 
Африка в България. 

На 18 септември – съ-
бота в 11.30 ч традици-
онното Ретро Рали Родо-
пи ще направи първата 
си спирка във Винарска 
изба TODOROFF, като от-
личените ретро автомо-
били ще получат купата 
на TODOROFF.

Вечерната програмата 
продължава със Show 
cooking – приготвени 
на живо вкусни специ-
алитети от  майсторa 
на кулинарното изкуство 
Румен Айдаров от ресто-
рант BESO - София, де-
густация на шоколадово 
изкушение, приготвено 
от майсторa сладкар Ра-
ди Стамболов, в комби-
нация със специалното 
вино Private selection 
“Validus”. 

Специално за гос-
тите на фестивала 
концерт ще изнесе 
очарователната Ма-
рия Илиева.

Водещ на кулинарното 
шоу е Ути Бъчваров. 

На 19 септември 
– неделя, от 11.30 ч се 
открива гроздоберната 
кампания от реколта 
2010.  Както повелява 
обичаят, млада, босо-
нога девойка, в бяла 
роба ще изцеди пър-
вия гроздов сок. Поп 
певицата Мариана По-
пова ще изпълни тази 
прекрасна традиция, 
за да превърне и вино 
TODOROFF от реколта 
2010 в еликсир, който 
да носи наслада. 

През годините първата 
бутикова винарска изба 
TODOROFF непрекъсна-
то се стреми да разви-
ва винената култура в 
страната. Избата положи 
основите на философи-
ята „Здраве чрез вино”, 
създавайки  хотелски 
комплекс „Вино и СПА 
хотел TODOROFF”, както 
и уникалното червено 
вино със звучното име 
“Sanus Per Vini” което 
означава „Здраве чрез 
вино”. 

платено съобщение

вител Наско Анастасов е 
обвинен в превишаване 
на власт, в разпорежда-
не с бюджетни средства 
не по предназначение, в 
сключване на незаконна 
сделка, в безстопанстве-

ност, както и в съставяне 
на официален документ, 
удостоверяващ неверни 
обстоятелства.

Обвинени са още бив-
шият зам. областен упра-
вител Бехчет Сюлейман, 

който е председателствал 
комисията, определила 
кои фирми да извършат 
ремонтите. Подведени 
под отговорност са и ос-
таналите трима членове 
на комисията, външният 

експерт, извършил оценка 
на свършените строител-
но-ремонтни работи, и 
собствениците на две от 
фирмите, извършили ре-
монтите.

Ани Коджаиванова

11 
▶ млн. EUR са китайските 
инвестиции в българия в 
края на 2009 г.

Евгени Ангелов, 
зам.-министър на икономиката, 
енергетиката и туризма

Българско-
то прави-

телство работи 
целенасочено за 
активизиране на 
връзките с Китай

ската страна. 
Според него друг интере-

сен обект, към който може 
да се насочат, е „Топлофи-
кация-София”. „Там може 
да се изгради завод за изга-
ряне на отпадъците, които 
да се превръщат отново в 
енергия”, обясни той. За из-
граждането на останалите 
отсечки от метрото също се 
търсят партньори. „Трябва 
да организираме търг и за 
закупуване на метровагони 
за метродиаметъра, който 
ще бъде пуснат в експлоата-
ция през 2012 г.”, допълни 
Герджиков.  

Реализирани  
сътрудничества
Първата китайска делега-
ция дойде в България през 
юни. Тогава беше догово-
рена съвместната работа по 
изграждане на индустриал-
на зона в близост до София. 
Партньор по този проект е 
Национална компания „Ин-
дустриални зони”. Работи 
се и по сътрудничеството 
на българската компания 
„Литекс Мото” и китайската 
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Барак Обама е по-ха-
ресван от предшестве-
ника си Джордж Буш 
на Стария континент

Президентът на САЩ Ба-
рак Обама остава популярен 
в Европа, макар че „рей-
тингът” му е намалял през 
последната година заради 
външната му политика. Това 
показват данни от проучване 
на презокеанските тенден-
ции, проведено в 11 страни 
от ЕС, Турция и САЩ през 
юни. 

По-харесван
Първият афроамерикански 
президент на най-голямата 
икономика в света все още 
е по-харесван от предшест-
веника си Джордж Буш. 
Въпреки това някои от по-
литическите му решения по 
въпроси като Иран и ядре-
ната програма на САЩ не 
намират широка подкрепа. 
Като цяло 78% от анкетира-
ните европейци одобряват 
Барак Обама като лидер. 
Техният дял през 2009 г. 
беше 83%.

Добри отношения
Въпреки напрежението 
между САЩ и ЕС по ня-
кои икономически въпроси 
и най-вече за това какви 
мерки трябва да се вземат 
за икономическото възста-
новяване след кризата в 
Гърция, повечето хора смя-
тат, че отношенията между 
презокеанските партньори 
са добри. Такова мнение 
изказват 54% от американ-
ците и 58% от европей-
ците.

Евроефект
Резултатите от проучването 
показват още, че повечето 
французи (60%), германци 
(53%) и испанци (53%) смя-
тат, че единната европейска 
валута се е отразила зле на 
икономиките им. В същото 
време 57% от запитаните 
европейци казват, че ико-
номическите трудности на 
Стария континент би тряб-
вало да засилят ангажимен-
тите към заздравяване на 
ЕС. Други 63% отговарят, 
че членството в ЕС е добро 
за икономиките им, въпреки 
че еврото не е.

Популярността на американския 
президент в Европа е намаляла

Профсъюзите обявиха 
нова стачка срещу ре-
шението французите 
да работят по-дълго

Парламентът на Франция 
одобри плана на президента 
Никола Саркози за вдигане 
на пенсионната възраст като 
част от усилията на прави-
телството да се справи с 
дефицита в системата. Про-
ектът трябва да мине и през 
горната камара, за да стане 
закон. Дебатите там ще за-
почнат на 1 октомври.

С общо 329 гласа „за” и 
233 „против” долната ка-
мара реши да вдигне мини-
малната възраст за пенси-
ониране от 60 на 62 години. 
Пълна пенсия ще получават 
хората, които продължат 
да работят до 67-годишна 
възраст. В момента изис-
кването е 65 години.

Ключова реформа
Идеята на Саркози беше 
посрещната с масови про-
тести и стачки. Целта на 
президента е да ограничи 
загубите в системата зара-
ди ангажимента да нама-
ли бюджетния дефицит на 
Франция. Ако пенсионната 
система не бъде променена, 
недостигът в държавния 
пенсионен фонд ще бъде 50 
млрд. EUR годишно, показ-
ват изчисления на правител-
ството. „Това е една от най-
важните реформи за този 
парламент и това правител-
ство”, заяви председателят 
на парламентарната група 
на управляващата партия 
Съюз за народно движение 

Френските депутати подкрепиха 
пенсионната реформа на Саркози

Петгодишната програ-
ма на правителството 
трябва да стартира 
през 2011 г.

Руското правителство пла-
нира да получи 50 млрд. 
USD от приватизация през 
следващите пет години и не 
смята да се съобразява с въз-
раженията на мениджърите 
на някои от подготвяните за 
продажба компании. Това 
съобщи руският финансов 
министър Алексей Кудрин 
по време на инвестиционен 
форум в Москва.

Петилетен план
„Приватизационната ни про-
грама ще бъде за прибли-
зително пет години, като се 
очакват по около 10 млрд. 
USD на година”, каза Кудрин 
пред Reuters. Предишните 
планове на правителството 
бяха приватизацията да се 
извърши за 3 години, като 
прогнозните приходи бяха 
около 29 млрд. EUR. Финан-
совият министър обясни, че 
в списъка са включени нови 

компании, но отказа да даде 
подробности.

По думите на Кудрин из-
готвянето на програмата е в 
много напреднал етап. Макар 
че се очаква тя да стартира 
през 2011 г., възможно е да 
се реализират сделки и тази 
година, стига правителството 
да успее да подготви проце-
дурите, обясни министърът.

Решаващ фактор
Кудрин отхвърли възражени-
ята срещу приватизацията на 
някои компании, изказани от 
ръководствата им. Един от 
противниците на идеята е 
шефът на „Транснефт” Нико-
лай Токарев. „Най-важното е, 
че правителството иска да го 
направи”, заяви финансовият 
министър. По думите му дър-
жавата, а не мениджърите, 
взема решенията.

Приватизацията е много 
важна за модернизирането на 
руската икономика. Това ще 
гарантира, че страната няма 
да изостава от другите ново-
възникващи пазари, които 
отчитат значителен растеж, 
каза Кудрин.

Русия планира да 
вземе 50 млрд. USD 
от приватизация

Жан-Франсоа Копе. По ду-
мите му така пенсионната 
система ще бъде запазена за 
следващите поколения.

Борбата продължава
С това обаче борбата сре-
щу промените не свършва. 
Профсъюзите са обявили 
нова стачка на 23 септем-
ври, след като предишната 
на 7 септември затвори 
училища и болници и пре-
късна градския транспорт. 

Първата демонстрация съ-
бра между 1.1 и 2.7 млн. 
души, съответно по данни 
на полицията и синдика-
тите. Това е един от най-
масовите протести във 
Франция за последните 
20 години.

Ден преди реформата 
да се гласува в парламен-
та, стотици протестира-
щи издигнаха знамена и 
плакати и поискаха пра-
вителството да се откаже 

от плановете си. Вътре в 
парламента започналите 
в сряда следобед деба-
ти разгорещиха страсти-
те и бяха прекратени от 
председателя късно през 
нощта. Това доведе до 
искане на оставката му от 
страна на опозицията.

Стъпка назад
Социалистите междувре-
менно обявиха, че ако спе-
челят изборите през 2012 

г., ще върнат по-ниската 
пенсионна възраст. Се-
гашният праг от 60 години 
беше въведен от прези-
дента социалист Франсоа 
Митеран, след като спе-
чели изборите през 1981 
г. Дотогава французите 
се пенсионираха на 65 
години. 

Челен опит
Преди три години Герма-
ния също реши да увеличи 

плавно пенсионната въз-
раст от 65 на 67 години. 
По-късно - на 65 години, 
вече се оттеглят от работа 
и гражданите на Испания 
и Италия. В България съ-
що се подготвя вдигане на 
пенсионната възраст. Про-
блемът с увеличаващите 
се дефицити в пенсион-
ните фондове идва от то-
ва, че хората вече живеят 
по-дълго, а раждаемостта 
намалява.

въпреки масовите про-
тести, организирани от 
профсъюзите, за прези-
дента Никола Саркози 
пенсионната реформа е 
приоритет  
 снимки reuters

▶

„Рейтингът” на президента Барак обама пострада 
през последната година заради външната му 
политика

▶

62
▶ години става минимал-
ната пенсионна възраст 
във Франция, а за да полу-
чат пълна пенсия, хора-
та трябва да работят 
до 67 години

50
▶ млрд. eur годишно 
ще бъде дефицитът в 
държавния пенсионен 
фонд на Франция, ако 
системата не бъде 
променена, твърди 
правителството
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„М-Тел” купува „Спектър Нет” 
и „Мегалан” за 72 млн. EUR
Най-големият мобилен опе-
ратор в България „М-Тел” 
ще се опита да размести 
пазара на широколентов 
интернет и стационарна 
телефония. Телекомът под-
писа предварително спора-
зумение за изкупуване на 
„Спектър нет” и „Мегалан”. 
Двете компании се оценя-
ват на 83 млн. EUR, но тъй 
като имат сериозни задъл-
жения, реалната стойност 
на сделката е 72 млн. EUR. 
От тях 14 млн. EUR ще 
бъдат платени в зависимост 
от представянето на двете 
компании през следващите 
няколко месеца, съобщи-
ха от „Аустрия Телеком”, 
която е собственик на „М-
Тел”. Сделката е включена 
в капиталовите разходи на 
австрийската компания за 
2010 г.  

Конкуренция  
на всички фронтове

С изкупуването на два от 
най-големите интернет дос-
тавчици в България „М-Тел” 
си осигурява по-мащабно 
присъствие на пазара на 
стационарна телефония и 
широколентов интернет по 
оптични влакна. 

Според главния изпълни-
телен директор на телекома 
Андреас Майерхофер сдел-

Компании 
и пазари

Редактор:
мирослав иванов
mivanov@pari.bg
тел. 4395-867

Реклама:
Станислава атанасова
satanasova@pari.bg
тел. 4395-851

Четвъртък 16 септември 2010  pari.bg

Очакват се още сделки

Телекомът настъпва агресивно на интернет пазара и 
фиксираната телефония 

за първи път на пазара на фиксираната телефония ще има реална конкуренция, каза андреас майерхофер,  
главен изпълнителен директор на „м-Тел” (вляво) след подписването на сделката за „Спектър нет” и „мега-
лан” снимка маРина ангелова

▶

Мнения 

От условията на 
сделката става ясно, 
че още през тази година 
трите компании ще 
започнат да предлагат 
пакетни услуги. Тоест 
развитието на този поиз-
останал у нас пазар ще 
започне още тази година. 
Това вкарва „М-Тел” 
в пряка конкуренция с 
„Виваком” и някои ин-
тернет доставчици. В по-
дългосрочен план ще се 
отрази на пазара както на 
интернет, така и на други 
услуги - дори на мобил-
ни телефони. Трудно е 
да се прогнозира какъв 
точно ще бъде ефектът, 
защото е възможно да 

Красен Йотов,
анализатор в „индъстри Уоч”

Пакетните 
услуги ще 
вземат по-го-

лям дял от пазара

ция при интернет бяха 
ограничени. Това е една 
от възможностите на теле-
комите да влязат на този 
пазар. Конкуренцията на 
БТК също е доста силна, 
затова разширяването 
на пазарен дял изисква 
такива сделки.

Според мен пакетните 
услуги ще вземат по-го-
лям дял. В момента в Бъл-
гария те са доста малък 
процент от общия пазар, 
но точно такива сделки ще 
доведат до по-голям ръст. 
Така всяка една отделна 
услуга ще падне като 
цена, но е трудно да се 
прецени с колко.

Резултати 
▶ общите приходи на 
„спектър нет” и „мегалан” 
за 2009 г. са 25.3 млн. EUR. 
▶ оперативната им 
печалба е около 7 млн. EUR, 
а очакванията са, че през 
тази година тя ще про-
дължи да расте до 9.6 млн. 
EUR. 
▶ За второто тримесечие 
на 2010 г. „м-Тел” отчете 
спад на приходите си от 
10.1% до 141.7 млн. EUR, за 
което причина е най-вече 
спадът на средния приход 
от клиент до 8.5 EUR. 
▶ със сделката за изку-
пуването на „спектър 
нет” и „мегалан” „м-Тел” 
вече има 10% пазарен дял в 
софия. 
▶ очакванията са скоро 
на пазара да се осъщест-
вят още подобни сделки 
и от конкурентни опера-
тори.

има и други сделки, чрез 
които конкуренцията да 
отвърне на удара.

Мисля, че щом 
единият мобилен 
оператор е предприел 
такава стъпка, останалите 
може да направят нещо 
подобно, защото въз-
можностите за конкурен-

лите след сливането на три-
те компании ще надхвърли 
162 хиляди. Безспорен ли-
дер в момента е „Виваком”, 
чиито абонати на ADSL са 
около 300 хил. души. 

„Мегалан” пък ще помог-
не за по-бързото развитие 
на телевизонната услуга 
на „М-Тел” - Quarto, която 
е базирана на IPTV техно-
логията. Според анализ на 
„Телеком Аустрия” до 2019 
г. тази технология ще по-
крива около 32% от пазара 
у нас. Основният конкурент 
на „М-Тел” в този сегмент 
отново е „Виваком”, която 
наскоро обяви старта на 
своя мрежа за разпростра-
нение на телевизионен сиг-
нал, която обаче ще залага 
на сателитна технология.

планове
„Трите компании ще про-
дължат отделното си съ-
ществуване през следващи-
те 18 месеца, но ще започ-
нат да предлагат съвместни 
услуги още до края на 2010 
г.”, каза Майерхофер. Сдел-
ката подлежи и на одобре-
ние от Комисията за защита 
на конкуренцията.

Освен отделната струк-
тура „Спектър нет” и „Ме-
галан” ще запазят и насто-
ящия си мениджърски със-

тав и над 650 служители. 
„М-Тел” ще продължи да 
развива проекта на „Спек-
тър нет” за прокарване на 
оптичен интернет до дома 
(PON), но от телекома не 
обявиха какви са плани-
раните инвестиции в ус-
лугата.

„Ще използваме клиент-
ските си бази, за да помог-
нем взаимно на ръста си”, 
коментира изпълнителни-
ят директор на „М-Тел”. 
„Спектър нет” е насочена 
към бизнес потребителите 
и предлага интернет връзка 
на клиентите си по оптика 
до дома и офиса. „Мегалан” 
разполага с над 50 хил. до-
машни клиенти и предлага 
т.нар. Fiber to the Building - 
т.е. оптична връзка до всяка 
сграда, която впоследствие 
достига до клиента по ме-
ден кабел, обясни Йордан 
Йорданов”, съосновател и 
изпълнителен директор на 
компанията.

Именно в пакетните ус-
луги е бъдещето на пазара, 
смятат и анализатори. „В 
момента в България те са 
доста малък процент от об-
щия пазар, но точно такива 
сделки ще доведат до по-
голям ръст”, твърди Кра-
сен Йотов от „Индъстри 
Уоч”. Комплексните услу-

ги, които включват съдър-
жание и глас, са бъдещето 
на телекомуникационния 
пазар, особено в ситуация 
на силна конкуренция, ко-
ментираха за в. „Пари” от 
„Виваком”.

Най-голямата сделка в об-
ластта на телекомуникациите 
през 2010 г. хвърля в ожесто-
чена битка „М-Тел” и „Вива-
ком” на всички фронтове, на 
които оперират двата телеко-
ма. Според анализатори из-
черпването на досегашните 
опции за ръст на операторите 
като приходите от гласови 
разговори  принуждава ком-
паниите от сектора да се 
обръщат към други пазари, 
каквито са стационарната 
телефония, интернет и те-
левизията. Това помага на 
компаниите да предлагат 
пакетни услуги и най-веро-
ятно ще даде ново начало на 
консолидацията както при 
интернет доставчиците, така 
и при разпространение на 
телевизия. Навлизането на 
големите играчи, каквито са 
мобилните оператори, ще 
доведе до намаляването на 
компаниите, опериращи в 
сектора, и концентриране-
то им в няколко по-големи 
играча. 

николета Цветкова
Христо Ласков

ката създава първия реален 
конкурент на „Виваком” на 
пазара на фиксирана теле-
фония. Бившата държавна 
компания държи 90% от 
пазара у нас. На втора пози-
ция е „Спектрум нет”, която 
заедно с изкупената в края 
на миналата година срещу 5 
млн. EUR „Орбител” държи 

около 5% от пазара. Пред-
стоящото сливане ще из-
веде „М-Тел” веднага след 
основния си конкурент при 
фиксираната телефония. 

„МобилТел” влиза в 
ожесточена конкуренция с 
„Виваком” и на пазара на 
широколентов интернет. 
Общият брой на потребите-

Решение
КФН отне лиценза 
на „Съединение 
Асет”
Комисията за финансов 
надзор отне лиценза за 
извършване на дейност като 
управляващо дружество на 
„Съединение Асет Менидж-
мънт” АД. Причината, е че 
компанията не е извърш-

вала дейност повече от 6 
месеца. Регулаторът отне и  
издаденото разрешение на 
управляващото дружество 
да организира „ДФ Популя-
рен Фонд Баланс”. Лицен-
зът е взет, защото за една 
година от получаване на 
разрешението нетната стой-
ност на активите на дого-
ворния фонд не са дости-
гнали 500 хил. лв. Финансо-
вият надзор издаде времен-

на забрана за публикуване 
на търгово предложение от 
„ТИМ Клуб” ООД за заку-
пуване на акции на „Кепи-
тъл Мениджмънт” АДСИЦ 
от останалите акционери 
на дружеството. Посредник 
е „ИП Централна Коопе-
ративна банка” АД. КФН 
разреши на застраховател-
ния брокер „Сивов - Груп” 
ЕООД да извършва дейност 
в Чехия.
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Договорните фондове, ко-
ито инвестират средства на 
борсите извън България, 
носят на инвеститорите 
най-висока доходност от 
началото на годината. Това 
показват последните данни 
на Българската асоциация 
на управляващите дружества 
(БАУД). Портфолио мени-
джъри обясняват тенденци-
ята с възходящото движение 
на международните капита-
лови пазари и почти замря-
лата търговия на БФБ. 

Лидери
„Адванс IPО Фонд”, кой-

то инвестира в първични 
публични предлагания на 
компании от Централна и 
Източна Европа е с най-ви-
сока доходност в периода 1 
януари - 14 септември 2010 
г. Показателят на колектив-
ната схема достига 13.17%. 
За последните 12 месеца 
доходността на фонда, чи-
ито дялове започнаха да се 
предлагат на 23 ноември 
2007 г., е 9.12%. „Значително 
по-добрата ликвидност на 
редица пазари от региона на 
Централна и Източна Европа 
в съчетание с индикациите 
за стабилизиране на иконо-
миките им води до по-сил-
ното им представяне”, каза 
Надя Неделчева, портфолио 
мениджър на „Адванс IPО 
Фонд”. Според нея най-до-

бре се 
представят 
борсите в балтий-
ските страни, Украйна и 
Турция.

Второто място е за „ДФ 
Адванс Източна Европа”, 
който също се управлява от 
„Карол Капитал Менидж-
мънт”. Фондът е постигнал 
11.2% от началото на годи-
ната и 22.52% за последните 
12 месеца.

Бронзовият медал по до-
ходност към 14 септември 
е за „ДФ Стандарт Инв. 
Международен Фонд”. През 
2010 г. инвеститорите в ко-
лективната схема са увели-
чили парите си със 7.21%, 
а за последните 12 месеца 
средствата са нараснали с 
12.81%. „Принос за доход-
ността на фонда ни имат два 
фактора - активната инвес-
тиционна политика и разви-
ващите се пазари, на които 
инвестираме, коментира Ни-
гохос Канарян, портфолио 
мениджър в „Стандарт Асет 
Мениджмънт”. 

Отново рисков фонд за 
инвестиции в ЦИЕ е на чет-
върто място. „ДФ БенчМарк 
Фонд-5 ЦИЕ” е с 6.82% поло-
жителна доходност от нача-
лото на годината и 9.61% за 
последните 12 месеца. „Го-
рещите пари” се върнаха на 

и з -
ток и го-
лемите пазари в 
ЦИЕ отчетоха значителен 
ръст”, обясни Константин 
Абрашев, портфолио ме-
ниджър в „ДФ БенчМарк 
Фонд-5 ЦИЕ”. По думите 
му по-малките регионални 
пазари, включително българ-
ският, са били пропуснати от 
тези капитали. 

В Топ 10 на фондовете по 
доходност от началото на 
годината няма фонд в акции, 
който да инвестира приори-
тетно на българския пазар.

паричен пазар
Голямата петица на най-дохо-
доносните фондове допълва 
консервативната схема „ЦКБ 
Гарант”. Инвеститорите във 
фонда са увеличили парите 
си с 6.77% от началото на 
годината.

Три фонда с фокус инвес-
тиции на паричния пазар 
попадат в десетката на най-
доходоносните. Това са „ДФ 
Елана Фонд Паричен Пазар”, 
„БенчМарк Фонд-6 Пари-
чен” и „ДФ Астра Кеш”, ко-
ито са донесли положителна 
доходност съответно 6.17, 6 и 

Фондовете, които инвестират в чужбина, постигнаха най-висока доходност

4.88% в 
периода 1 
януари - 14 сеп-
тември 2010 г. Спо-
ред Константин Абра-
шев доброто представяне 
на паричните фондове се 
дължи на продължаващата 
няколко месеца консолида-
ция на фондовите борси. По 
думите на Надя Неделчева 
ниският апетит към риск 
прави паричните фондове 
основни бенефициенти на 
парични постъпления през 
2010 г.

на минус
Рискови фондове, които ин-
вестират основно на българ-
ския пазар, са с най-висока 
отрицателна доходност от 
началото на тази година. 
Най-силно са намалели па-
рите на вложителите в „ДФ 
БенчМарк Фонд-3 Сектор 
Недвижими Имоти” - с ми-
нус 18.53% от началото на го-
дината. Следват „ДФ Балка-
ни” с отрицателна доходност 

Ниската ликвидност у нас носи 
негативи за рисковите колективни 
схеми с експозиции  
на Българската фондова борса

дината 
фондовете, 
инвестиращи в бъл-
гарски капиталови книжа, 
да реализират отрицателна 
доходност”, каза Андрей 
Георгиев, изпълнителен ди-
ректор на „Болкан Кепитъл 
Мениджмънт”. Според него 
апетитът на населението към 
риск засега е минимален 
и депозитите са основният 
магнит за спестяванията на 
хората.

12.31% и 
„ДФ Златен 
лев Индекс 30” - с ми-
нус 11.41% от началото на 
годината. Последният е ин-
дексен фонд, базиран на из-
числявания от БФБ BGTR30, 
и инвестира приоритетно в 
книжата на 30-те компании 
от равнопретегления индекс. 
Петицата се допълва от „ДФ 
Инвест Актив” и „Алфа Ин-
декс Топ 20”, който също е с 
приоритет индексни компа-
нии - тези от Дневник 20. 

„Нормално е при пониже-
нието в цените на български-
те акции от началото на го-



"РАЙФАЙЗЕН �БЪЛГАРИЯ� 
ФОНД ОБЛИГАЦИИ"

КОНСЕРВАТИВЕН

+4.98% "ДФ ЕКСПАТ 
БОНДС"

НИСКО РИСКОВ

+5.27% "БЕНЧМАРК ФОНД�� 
ПАРИЧЕН"

ПАРИЧЕН ПАЗАР

+6.00%
"ДФ ЕЛАНА ФОНД 

ПАРИЧЕН ПАЗАР"
ПАРИЧЕН ПАЗАР

+6.17%
"ЦКБ ГАРАНТ"
КОНСЕРВАТИВЕН

+6.77%

"ДФ БЕНЧМАРК 
ФОНД�� ЦИЕ"
ФОНД В АКЦИИ

+6.82%

"ДФ СТАНДАРТ ИНВ. 
МЕЖДУНАРОДЕН ФОНД"

ФОНД В АКЦИИ

+7.21%

"ДФ АДВАНС 
ИЗТОЧНА ЕВРОПА"

ФОНД В АКЦИИ

+11.20%

"АДВАНС 
IPО ФОНД"

ФОНД В АКЦИИ

+13.17%

"ДФ АСТРА КЕШ"
ПАРИЧЕН ПАЗАР

+4.88%

"ДФ АКТИВА 
ВИСОКОДОХОДЕН"

ФОНД В АКЦИИ

-7.89%

"ДФ ЕВРОПА"
ФОНД В АКЦИИ

-8.05%

"ДФ АКТИВА 
БАЛАНСИРАН"

БАЛАНСИРАН

-8.27%

"ДФ СОМОНИ 
ПРОГРЕС"

ФОНД В АКЦИИ

-9.01%

"ДФ КАПМАН
 МАКС"

ФОНД В АКЦИИ

-9.21%

"АЛФА ИНДЕКС
 ТОП ��"

ФОНД В АКЦИИ

-10.10%

"ДФ ИНВЕСТ АКТИВ"
ФОНД В АКЦИИ

-11.10%

"ДФ ЗЛАТЕН 
ЛЕВ ИНДЕКС ��"

ФОНД В АКЦИИ

-11.41%

"ДФ БАЛКАНИ"
ФОНД В АКЦИИ

-12.31%

"ДФ БЕНЧМАРК ФОНД�� 
СЕКТОР НЕДВИЖИМИ ИМОТИ"

ФОНД В АКЦИИ

-18.53%
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Фондовете, които инвестират в чужбина, постигнаха най-висока доходност

Парите се върнаха на изток, но 
пропуснаха българския пазар
По време на борсовата 
паника акциите бяха 
подложени на жестоки 
разпродажби и докато 
ликвидността на развитите 
пазари донякъде омекотя-
ваше и задържаше пониже-
нието, книжата в региона 
изпаднаха в ситуация на 
свободно падане, което в 
един момент ги направи 
силно подценени. С успоко-
яването на международните 
инвеститори и свиването на 
рисковите премии „горе-
щите пари” се върнаха на 
изток и големите и познати 
пазари в ЦИЕ отчетоха 
значителен ръст, чиято 
тенденция се запази и през 
първите месеци  
на 2010. За съжаление  
по-малките регионални 
пазари, включително 
българският, бяха пропус-
нати. Всичко това намира 

константин абрашев, 
портфолио мениджър  
в „БенчМарк Асет Мениджмънт”

отражение в резултатите 
на фондовете с експозиции 
към съответните пазари.
Паричните фондове се въз-
ползват от продължаващата 
месеци консолидация на 
фондовите борси и отчитат 
по-добра доходност, но аз 
вярвам, че тази им предни-
на ще бъде бързо стопена от 
агресивните инвестицион-
ни схеми през следващите 
месеци. 

Нормално е при пониже-
нието в цените на българ-
ските акции от началото 
на годината фондовете, 
инвестиращи в български 
капиталови книжа, да 
реализират отрицателна 
доходност. Фондовете, ин-
вестиращи в развиващите 
се пазари в региона на 
ЦИЕ, се представят добре 
заради силното поскъпва-
не на акциите в Турция, 
Русия и Украйна.

Консервативните фон-
дове, които държат в 
портфейлите си основно 
корпоративни и държав-
ни облигации и банкови 
депозити, се нареждат в 
челото в класацията по 
доходност от началото на 

андрей Георгиев,
изпълнителен директор на „Бол-
кан Кепитъл Мениджмънт”

годината, защото, макар 
и ниска, доходността им 
е положителна, а при 
по-рисковите КИС, които 
инвестират в акции, е на-
лице отрицателна възвръ-
щаемост от началото на 
годината именно заради 
обезценката на български-
те акции.

В момента не се наблю-
дава тенденция на отлив 
на пари от фондове с 
отрицателна доходност и 
приток на средства към 
няколкото печеливши 
фонда. Апетитът на насе-
лението към риск засега 
е минимален. Депозитите 
остават основният магнит 
за спестяванията на 
хората, като през юли те 

нараснаха до нова рекорд-
на стойност  
от 26.5 млрд. лв. 

Забелязва се обаче 
тенденция на ръст в 
портфейлите на управля-
ващите дружества, като 
клиентите предпочитат 
средствата им да бъдат 
управлявани директно от 
УД, а не да купуват акции 
от фонд, управляван от 
УД. Причина за този факт 
най-вероятно е по-ни-
ската комисиона, която 
се договаря, или спе-
цифичните изисквания 
на клиентите, които не 
съвпадат с проспектите 
на взаимните фондове, 
управлявани  
от даденото УД.

Паричните 
фондове се 
възползват от 

консолидацията на 
борсите и отчитат 
по-добра доходност

Депозитите са основният магнит  
за спестяванията на хората

Няма отлив 
на пари от 

фондове с отрица-
телна доходност и 
приток на средства 
към няколкото пе-
челивши фонда

Доверието в колективните 
инвестиционни схеми остава слабо
Слабата ликвидност на 
българския пазар про-
дължава да бъде текуща 
спирачка за значителен 
ръст. Въпреки поскъпва-
нето му през август той 
продължава да бъде един 
от най-зле представящи-
те се в световен план от 
началото на годината, 
което е продължение на 
тенденцията от 2009 г. 

Ето защо и фондовете, 
чиито инвестиции са 
концентрирани в акции 
на български компании, 
са в основната си част с 
отрицателна доходност, 
като слабата ликвидност 
на пазара затруднява 
преструктурирането на 
портфейлите от страна 

надя неделчева, 
 портфолио мениджър в „Карол 
Капитал Мениджмънт”

на институционалните 
инвеститори като цяло 
и съответно осуетява въз-
можностите за постигане 
на по-добра възвръщае-
мост от тази на пазара. 

От друга страна, зна-
чително по-добрата 
ликвидност на редица 
пазари от региона на 
Централна и Източна 
Европа в съчетание с ин-
дикациите за стабилизи-
ране на икономиките им 
води до по-силното им 
представяне. От начало-
то на годината индексът 
MSCI EM Eastern Europe 
се е покачил с над 10%, 
като най-силно пред-
ставяне в региона имат 
балтийските страни, 

Украйна и Турция. С ог-
лед на понесените загуби 
през 2008 г. доверието в 
индустрията в България 
е все още слабо и поради 
тази причина дори и 
постигането на добра 
доходност не провокира 
значителни постъпления 
към тези фондове. 

Рисковата толерант-
ност на инвеститорите 
все още е на много ниски 
нива, като с ниския си 
рисков профил и най-
висока средна доходност 
измежду всички фондове 
тези на паричния пазар 
са основните бенефици-
енти по отношение на 
парични постъпления 
през годината.

Рисковата 
толерантност 

на инвеститорите 
все още е на много 
ниски нива

Коментари

Развиващите 
се пазари 
носят висока 
доходност

С най-висока доходност 
са онези фондове, които 
инвестират в развиващи-
те се фондови пазари. 
Високата доходност е 
отражение на развитието 
на икономиките. Редица 
развиващи се икономики 
от Азия без Япония и Ки-
тай, от Латинска Америка, 
дори и от Европа излязоха 
от кризата много по-бързо 
от очакванията. Банките 
в тези страни са с висока 
рентабилност, растящ 
кредитен портфейл и на-
маляващо ниво на лошите 
активи. Индустриалните 
компании от развиващите 
се икономики реализира-
ха V-образно възстановя-
ване на печалбите си.

Принос за доходност-
та на фонда ни имат 
два фактора - активната 
инвестиционна политика 
и развиващите се пазари, 
на които инвестираме. От 
началото на годината до 
края на август с най-висок 
принос за доходността са 
развиващите се азиатски 
икономики (без Япония и 
Китай), Индия, Турция и 
Полша. През годината ре-
ализирахме много добра 
доходност от активната 
си политика по отноше-
ние на някои бразилски, 
унгарски и чешки акции.

Mакар за момента 
повечето инвеститори 
да са плахи, има прех-
върляне на пари към 
по-печелившите фондове. 
По-рисково настроените 
инвеститори с дългосроч-
ни инвестиционни  
цели се възползват от 
високодоходни колектив-
ни схеми.

нигохос канарян,
портфолио мениджър в „Стан-
дарт Асет Мениджмънт”

Mакар за 
момента пове-
чето инвес-

титори да са плахи, 
има прехвърляне на 
пари към по-пече-
лившите фондове

Написаното не е препоръка 
за вземане на инвестиционно 
решение.

Повечето мениджъри са 
категорични, че няма прели-
ване на средства от губещи 
фондове към тези с по-ви-
сока моментна доходност. 
Според Нигохос Канарян та-
кова движение на средства се 
наблюдава, макар и плахо.

атанас Христов
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“Главболгарстрой” ще строи и Южната 
дъга от Софийския околовръстен път

Парите за проекта 
са 56 млн. лв. и се 
отпускат от ОПРР

Строителната компания 
“Главболгарстрой - Инфра-
структурно строителство” 
предложи най-ниска цена за 
реконструкцията и изграж-
дането на Южната дъга от 
Софийския околовръстен 
път. Дружеството е готово да 
построи участъка за 37 251 
632 лв. без ДДС. Критерият 
за определяне на изпълнител 
е най-ниска ценова офер-
та, което означава, че ГБС 
автоматично става победи-
тел в конкурса. Компанията 
изпълни рехабилитацията 
и на северната тангента от 
околовръстния път. Месец 
след откриването участъкът 
трябваше да се ремонтира, 
защото пътната настилка 
беше започнала да се раз-
рушава. “Главболгарстрой” 
изгражда и спортната зала 
на Четвърти километър.

“Конкурентни” 
предложения
Втори в конкурса за из-
граждане на околовръст-
ното остана консорциума 
“Южна дъга”, която пред-
ложи 40.687 млн. лв. Цена-
та, която даде фирма “Ал-
пине Бау”, е 45.591 млн. лв., 
я нареди на трето място. 
Сдружение “СОП - Южна 
дъга” предложи 45.968 млн. 
лв., а оферта с най-висока 
цена предложи консорциум 
“Южна дъга-АМ Хемус- 
Инжстройинженеринг”- 
52.580 млн. лв. 

Шест от участниците в 
конкурса бяха отстране-
ни от процедурата, защото 
техническите им оферти 
не отговарят на условията 
на възложителя. Фирмите 
“Хохтиф” и “ИСА 2000” 
и консорциумите “Мин-
строй - Филипос”, “Ринг 
Роуд 2010”, “Ринг Щрасе 
обединение - Младост” и 
“АБСКИ- Лот 31” не бяха 
допуснати до отваряне на 

ценови оферти.
До дни трябва да бъдат 

отворени и ценовите офер-
ти на участниците за стро-
ителен надзор на участъка.

обществената 
поръчка
Индикативната стойност 
на проекта е 56 млн. лв. без 
ДДС, които се отпускат по 
Оперативна програма “Ре-
гионално развитие”. Те са 
спестени от предвидените 
средства за 14-те лота, кои-
то са част от първия етап на 
програмата. В предвидената 
сума са включени изграж-
дането на 3.6 км участък, 
изпълнението на строител-
ния надзор и отчуждени-
ята. Освен дейностите по 
основното трасе общест-
вената поръчка предвижда 
изграждане на пътен възел 
и надлез, които повишават 
проектната цена. Срок за 
извършване на строител-
ството е 24 месеца.   

николета Цветкова

“Истърн Юръпиън Пропърти” 
се изтегля от България
Фондът за имоти ще концентрира 
инвестициите си в Истанбул
Фондът за имоти “Истърн 
Юръпиън Пропърти фънд” 
(Eastern European Property 
Fund) планира изтегляне 
от пазарите в България и 
Румъния и пренасочване 
на инвестиции към Тур-
ция. Това стана ясно от 
съобщение до Лондонската 
фондова борса. У нас фон-
дът притежава една офис 
сграда на ул. “Георг Ва-
шингтон” в София. Очаква 
се скоро фондът да започне 
преговори с потенциални 
купувачи. 

печалби 
Според доклада за първото 
шестмесечие на годината 
дружествата от групата на 
“Истърн Юръпиън Про-
пърти Фънд” са излезли 
на печалба от 200 000 GBP 
при загуба от 2.8 млн. GBP 
в края на 2009 г. Основен 
принос за положителния 
финансов резултат има дъ-
щерното дружество в Тур-
ция, което е на печалба от 
1.8 млн. GBP. За същия 
период подразделенията 
в България и Румъния са 
реализирали нетни загуби 
от по 500 хил. GBP. От-
рицателните резултати на 
тези пазари, както и свитите 
възможности за придоби-
ване на нови имоти, които 
предлагат, са причини фон-
дът да планира изтегляне. 
В допълнение от “Истърн 

Юръпиън Пропърти Фънд” 
посочиха и натиска върху 
наемните нива на българ-
ския офис пазар. 

портфолио
“Предизвикателствата на 
пазарите в Източна Европа 
през изминалите две години 
ни принуждават да проме-
ним инвестиционната си 
политика. Икономическите 
показатели за Турция са 
окуражаващи, докато Бъл-
гария и Румъния все още 
дават слаби признаци за 
икономическо оживление”, 
обосноваха решението си 
от фонда. По тази причина 
след обсъждане със съвет-
ници и големи акционери 
бордът на директорите е 
взел решение групата да 
продаде имотите си у нас 
и в северната ни съседка, 
като по този начин ще на-
мали и административните 
си разходи. Като причина 
за фокусиране на инвес-
тиции в Истанбул се по-
сочват възможностите за 
висока капиталова печалба. 
Интересът на фонда в 22-
милионния град е насочен 
както към придобиване на 
вече завършени жилищни, 
офисни и търговски площи, 
така и към развитие на нови 
проекти. 

По оценка от юни тази 
година “Истърн Юръпиън 
Пропърти Фънд” прите-

жава портфолио от имо-
ти на обща стойност 28.8 
млн. GBP. Спрямо края на 
2009 година стойността им 
се е увеличила с 1.1 млн. 
GBP. Преоценката на офис 
сградата на ул. “Георг Ва-
шингтон” в София обаче 
показва спад на стойността 
на имота с 484 хил. GBP. 
Към момента имотът е оце-
нен на 3.152 млн. GBP. В 
Румъния фондът притежава 
два индустриални имота на 
обща стойност 2.742 млн. 
GBP, чиято стойност също 
се е понижила спрямо края 
на миналата година. 

оттегляне
Решението на “Истърн 
Юръпиън Пропърти фънд” 
за продажба на активи у нас 
не е първото сред листва-
ните на Лондонската бор-
са фондове. В процес на 
раздяла с имотите си у нас 
са фондовете от групата 
на “Икуест”. Миналата го-
дина друг фонд - “Мада-
ра бългериан пропърти”, 
съобщи решението си да 
замрази изграждането на 
ваканционно селище край 
Бяла, а няколко месеца по-
рано “Блек сий пропърти 
фънд” съобщи, че няма 
да реализира проекта си 
за жилищен комплекс от 
затворен тип “Евъргрийн” 
в София.

радостина маркова  Сградата на улица “Георг Вашингтон” вече се продава  снимка марина ангелова▶

снимка марина ангелова

 ремонтът на Северната тангента на околовръстното бе завършен на 5 юни, 
след месец пътната настилка беше започнала да се разрушава
▶
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Европейската комисия затяга 
правилата за търговия с деривати
Инвеститорите ще 
обявяват късите си по-
зиции над определени 
лимити

Засилване на контрола вър-
ху търговията с деривати 
и ограничаване на късите 
продажби са мерките, пла-
нирани от Европейската 
комисия (ЕК) в отговор на 
финансовата криза. Пуб-
ликуваните вчера проек-
топравила трябва да бъдат 
одобрени от страните член-
ки на ЕС и от Европейския 
парламент, като целта е те 
да влязат в сила до края на 
2012 г.

Хармонизация
За извънборсовата търго-
вия с деривати документът 
предвижда стандартизи-
раните договори да бъдат 
одобрявани централно. 
Освен това двустранните 
договори между купувач 
и продавач ще трябва да 
се отчитат в специални 
търговски депа, като регу-
латорните органи ще имат 
достъп до тази инфор-
мация. Обикновено при 
извънборсовите деривати 
поне една от страните по 
сделката е банка, така че в 
момента тези договори не 
се търгуват през борсата.

Миналата година лиде-
рите от Г-20 решиха, че 
всички стандартизирани 
договори трябва да минават 
през основни контрагенти и 
да се търгуват борсово или 
през електронни платфор-
ми. Новите предложения 
ще хармонизират правилата 
в ЕС с това решение, което 
скоро влиза в сила в САЩ.

Дивият запад
“Никой финансов пазар не 
може да си позволи да ос-
тане територия от Дивия 
Запад. Липсата на регула-
торна рамка за извънбор-
совите деривати е една от 
причините за финансовата 

криза и трагичните после-
дици от нея”, посочи евро-
комисарят по вътрешния 
пазар Мишел Барние, ци-
тиран от Financial Times. По 
думите му предложените от 
ЕК правила ще направят 
пазарите на деривати по-
прозрачни и така ще се знае 
кой какво прави и на кого 
какво дължи.

изключения
Новите изисквания ще ва-
жат за всички извънборсо-
ви деривати, без значение 
дали става дума за стоки 
или финансови инструмен-
ти. В случаите обаче, когато 
се използват от нефинан-
сови компании за реално 
хеджиране на рискове, те 
няма да се прилагат. Много 
производители като авто-
мобилните компании на-
пример използват дерива-
ти като застраховка срещу 
неблагоприятни промени 
в лихвените и валутните 
курсове.

повече информация
По отношение на планове-
те си да ограничи късите 
продажби и търговията с 
т. нар. застраховки срещу 
фалит (CDS) комисията 
предлага инвеститорите 
да обявяват по-значител-
ните си къси позиции. 
Ако сумата надмине 0.2% 
от акционерния капитал, 
компаниите ще трябва да 
докладват на регулаторни-
те органи. Когато късите 
позиции надвишат 0.5% 
от капитала, ще бъде уве-
домяван и пазарът.

Ще бъде въведен специа-
лен режим, по който инвес-
титорите да съобщават на 
регулаторите за по-големи 
нетни къси позиции в CDS, 
свързани с облигации на 
държави от ЕС. В случай че 
цената на даден финансов 
инструмент спадне значи-
телно в рамките на един 
ден, националните регу-
латори ще имат право да 

Веригата Next очаква 
дрехите да поскъпнат
Компанията отчете 
по-силни 
продажби и 15% 
ръст на печалбата

По-високите цени на па-
мука може да доведат до 
поскъпване на дрехите. 
За това предупреди бри-
танската верига магазини 
Next.

Слаба реколта
Заради наводненията в Па-
кистан, който е един от 
най-големите производи-
тели на памук, и заради 
очакваната слаба реколта 
в Китай тази година це-
ните на суровината през 
последните седмици дос-
тигнаха 15-годишен макси-

мум. Въпреки това от Next 
съобщиха, че не очакват 
поскъпването да се отрази 
на продажбите им значи-
телно. 

продажби
Компанията обяви 15% 
ръст на печалбата за шест-
месечието до края на юли. 
Положителният финансов 
резултат на веригата е на 
стойност 213 млн. GBP. За 
същия период продажбите 
нараснаха с 5% и достиг-
наха 1.59 млрд. GBP. Ма-
кар че ръстът на приходите 
от магазините на Next е 
бил в долната граница на 
очакванията, продажбите 
по каталог са надминали 
прогнозите, като са скочили 
със 7.8%.

Austrian Airlines отчетe 19% ръст за август
От първите осем 
месеца на годината 
над 7 млн. души са 
летели с компанията

Австрийският авиопревоз-
вач Austrian Airlines отчете 
19% ръст на превозените 
пътници за август спрямо 
същия период на миналата 
година. Пътниците, ползва-
ли услугите на компанията 
през миналия месец, са 1.1 
милион. 

печеливша стратегия
Натовареността на полети-
те за този период е нарас-
нала с близо 1.5% и е дос-
тигнала 83.3%, съобщиха 
от превозвача. Повишава-
нето на пътникопотока се 
дължи на новата стратегия 
на дружеството. Тя цели 
повишаване на качеството 

на услугите по редовни-
те линии, които обслужва 
компанията.

по-малко чартъри
В периода от януари до 
август 2010 г. броят на път-
ниците, използвали услу-
гите на Austrian Airlines, 
е около 7.3 млн. Спрямо 
същия период на миналата 
година това е ръст от 10.1%. 
Натовареността на полети-
те се е повишила с 3.4% и 
е достигнала 76.7% средно 
за осеммесечието. 

Новата пазарна страте-
гия на авиокомпанията 
е довела до намаляване 
на броя на чартърните й 
полети. През август тази 
година 127.6 хил. пътници 
са използвали тази услуга, 
което е спад от 26.2% в 
сравнение със същия пе-
риод на 2009 г.

ограничат късите продажби 
на въпросния инструмент 
до края на следващия ден.

Голи къси продажби
В опит да реши проблема с 
т. нар. къси продажби “на 
голо”, където инвестито-
рите дори не заемат актива, 
който продават, ЕК пред-
вижда изискването пазар-
ните участници или да са 
заели въпросните инстру-
менти, или да са сключили 

споразумение да ги заемат, 
или пък да са се договори-
ли с трета страна да им ги 
запази, така че активите да 
са налични към датата на 
сетълмента.

плюсове и минуси
Мишел Барние смята, че 
късите продажби може да 
са полезни и законни, но 
може да се превърнат в 
проблем, ако някой умиш-
лено иска да манипули-

ра цените. Във време на 
икономическа несигурност 
това може да доведе до 
още по-голямо разстрой-
ване на пазара. “При нор-
мални обстоятелства къ-
сите продажби подобряват 
пазарната ликвидност, но 
при лоши пазарни условия 
може да засилят спадовете 
и да доведат до системни 
рискове”, посочи той.

Въпреки че като цяло 
предложените правила са 

по-либерални от обсъж-
даните досега идеи, те все 
пак вероятно няма да се ха-
ресат на всички търговци и 
хедж фондове. Основното 
им притеснение не е, че 
трябва да се отчитат пред 
регулаторните органи, а 
че трябва да обявяват ин-
формацията и на пазара. 
Според тях това може да 
доведе до провал на някои 
сделки и да свие ликвид-
ността.

 Липсата на регулаторна рамка за извънборсовите деривати е една от причините за финансовата криза, 
посочи еврокомисарят мишел Барние  снимка bloomberg

▶

 Austrian Airlines е увеличила натовареността на 
полетите си с 3.4% тази година  снимка емилия костадинова

▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т   7,515.00     7,540.00  
Калай LME USD/т   22,190.00     22,175.00  
Олово LME USD/т   2,188.50     2,217.00  
Цинк LME USD/т   2,129.50     2,150.00  
Алуминий LME USD/т   2,100.50     2,134.00  
Никел LME USD/т   22,835.00     22,850.00  
Алуминиева сплав LME USD/т   2,220.00     2,130.00  

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1269 1270
Сребро LME USD/тр.у. 20,48 20,5
Платина LME USD/тр.у. 1589 1592
Паладий LME USD/тр.у. 547 554
Родий LME USD/тр.у. 2,080.00 2,280.00

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Август	 Септември
Суров петрол NYMEX USD/б 75 -
Брент ICE USD/б 78,8 -
Газьол ICE USD/т 672,75 -
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,03 -
Гориво за отопление NYMEX USD/gal. 2,11 -
Пропан NYMEX USD/gal. 0 0

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Септември
Пшеница Soft Red CBT USD/т 270,39
Царевица Yellow CBT USD/т 194,87
Ечемик Feed ASX USD/т 186,48
Памук No.2 NYBOT USD/т 2077,82
Какао  NYBOT USD/т 2,667.00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4259,26
Соя No.2 ICE USD/т 380,42
Захар White NYSE LIFFE USD/т 608,00

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.09.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 16.09.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,37049
Бразилски реал BRL 10 8,67177
Канадски долар CAD 1 1,47766
Швейцарски франк CHF 1 1,45707
Китайски ренминби юан CNY 10 2,23582
Чешка крона CZK 100 7,88133
Датска крона DKK 10 2,62538
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37560
Хонконгски долар HKD 10 1,95413
Хърватска куна HRK 10 2,68898
Унгарски форинт HUF 1000 7,02601
Индонезийска рупия IDR 10000 1,69369
Исландска крона ISK 100 3,26625
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,77916
Литовски литаc LTL 1000 1,29314
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,20828
Норвежка крона NOK 10 4,82754
Новозеландски долар NZD 10 2,46637
Филипинско песо PHP 10 1,09021
Полска злота PLN 100 3,36817
Нова румънска лея RON 10 4,96227
Руска рубла RUB 10 4,61444
Шведска крона SEK 100 4,99428
Сингапурски долар SGD 10 2,07069
Словашка крона SKK 10 1,12605
Тайландски бат THB 100 4,80312
Нова турска лира TRY 10 1,01417
Щатски долар USD 1 1,51850
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,09460

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,95583	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,41 -0,01076
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,8 -0,08280
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,47 -0,01511
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,5 -0,01257
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,23 -0,02277
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,95 -0,01682
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,63 -0,00035
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,34 -0,00337
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,94 -0,02093
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,69 0,00037
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,94 0,04745
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,68 -0,01962
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,25 -0,03022
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,76 -0,06583
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,3 -0,00935
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,76 -0,00077
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,17 -0,00803
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,83 -0,06749
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,48 -0,00598
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,1 -0,00863
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,4 -0,02736
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,97 0,01033
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,6 -0,01305
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,88 -0,06695
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,13 0,00715
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,13 -0,01178
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,88 -0,05918
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1,01 -0,00544
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,51 -0,01629
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,12 -0,00485
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1914,54 6,74000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 16.09 .2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

14.09.2010	г.

157,58 156,81 156,05 155,66 153,74 153,74   
12,04 11,99 11,93 11,90 11,75 11,75   
86,98 86,56 86,14 85,72 84,45 84,45   
100,03 99,55 99,06 98,58 97,12 97,12   
778,33 774,55 770,77 766,99 755,66 755,66   
166,04 165,25 164,46 163,66 158,13 158,13   
81,29 80,90 80,50 80,11 78,16 78,16   
156,28 155,53 154,78 154,03 150,27 150,27   
304,57 303,12 301,67 300,22 290,07 290,07   
201,56 200,60 199,64 198,68 191,96 191,96   
236,33 235,21 234,08 232,96 225,08 225,08   
82,59 82,20 81,81 81,41 78,66 78,66   
238,35 237,22 236,08 234,95 227,00 227,00   

до	15.00	ч.	на	14.09.2010	г.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	15/09/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,177501 € 1,201051 € 1,171613
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,903482 € 0,921552 € 0,898965

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,866875 € 0,884213 € 0,862541

Цените са валидни за поръчки, подадени на 10/09/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	16/09/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,139738 лв. 1,139738 лв. 1,139738 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 16/09/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	15.09.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0305лв. 1.0151	лв. 1.0254	лв. 1,60	% 3,38	%

Сентинел	-	Рапид 1,1792	лв. 	1,1792	лв. 	2,92	% 		4,09	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	14	септември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,2848 1,2849 1,2862 1,2734
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,82055 0,82069 0,82275 0,81674
ЯПОНСКА йЕНА JPY 109,63 109,65 110,31 109,25
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3313 1,3316 1,3451 1,3272
НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,933 7,9362 7,9685 7,914
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,4846 9,4884 9,5315 9,4783
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,3387 1,3392 1,3394 1,328
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,4373 1,4378 1,4409 1,4273
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 279,77 280,09 282,15 279,52
ЧЕШКА КРОНА CZK 24,815 24,849 25,018 24,768
РУСКА РУБЛА RUB 39,1575 39,1748 39,1888 39,0454
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,9902 3,9915 4,0117 3,9868

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 15.09.2010 г.

балансиран 4.7937 4.8177 4.9854 4.7937  4.6978   -6.91% 15.33% -10.23% -24.21% 21.01.2008
фонд в акции 6.8581 6.8924 7.1324 6.8581  6.7209   -3.18% 14.04% -3.60% -13.28% 23.01.2008
високодоходен 10.1457 10.2979 10.5515 0.0000  0.0000   0.85% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.3041    2.3041    -7.55% 27.97% -15.36% -55.52% 12.11.2007
балансиран 2.7382    2.7382    -7.95% 24.61% -14.27% -48.73% 12.11.2007

паричен пазар 11.2735  11.2679  11.2510 11.2623 11.2623 11.2679 4.89% 0.12% 7.02% 6.36% 06.10.2008
балансиран 10.8391  10.7852  10.6773 10.7313  0.0000 0.71% 4.09% 0.75% 4.03% 06.10.2008
фонд в акции 10.0697  10.0196  9.8693 9.9194  0.0000 -2.54% 8.58% -3.04% 0.10% 06.10.2008
             
балансиран 13.6965    13.5609    1.04% 5.63% 1.38% 6.61% 14.12.2005
фонд в акции 7.9565    7.8777    -5.95% 10.72% -13.98% -4.57% 01.03.2006
фонд в акции 4.8298    4.7820    -18.30% 12.11% -16.86% -16.02% 21.06.2006
фонд в акции 7.8327    7.6046    -3.98% 12.32% -0.05% -9.97% 05.02.2008
фонд в акции 11.2902    10.9614    6.82% 12.80% 9.61% 3.58% 05.02.2008
паричен пазар 12.0277    12.0277    6.02% 0.13% 8.77% 8.41% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 81.9460    81.6592  81.9460  -1.19% 1.97% -4.72% -4.73% 20.11.2006
фонд в акции 47.7173    47.4787  47.7173  -8.05% 3.18% -13.87% -13.70% 20.11.2006
фонд в акции 63.7052    63.3687  63.7052  -7.59% 4.53% -6.36% -12.31% 03.10.2007
             
фонд в акции 98.6418    97.1732    -4.63% 3.34% -3.96% -0.58% 04.01.2007
балансиран 79.6722    78.4860    -4.52% 2.22% -5.24% -7.24% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31050    1.30788    4.84% 0.80% 6.80% 5.78% 01.12.2005
балансиран 1.07720    1.07076    -0.19% 4.53% -1.67% 1.50% 01.12.2005
фонд в акции 0.74949    0.73836    -4.12% 9.61% -8.41% -6.35% 01.03.2006
фонд в акции 0.74488    0.74042    1.49% 2.67% 3.37% -11.10% 07.03.2008
ниско рисков 1.04851    1.04537    2.21% 0.39% 3.61% 3.39% 07.05.2009

балансиран 101.1958    100.1888    -1.99% 7.09% -4.51% 0.14% 07.12.2005
балансиран 107.0432    105.9780    -2.94% 5.81% -6.71% 1.40% 06.03.2006
фонд в акции 86.2030    84.9196    -4.84% 10.30% -8.90% -1.54% 20.06.2005
паричен пазар 122.1285    122.1285    6.31% 0.52% 7.60% 7.19% 31.10.2007
ниско рисков 93.9097    93.5345    4.02% 2.60% -1.41% -2.42% 01.02.2008
ниско рисков 106.3776  106.2713  105.9525  106.2713  3.76% 1.03% 5.11% 5.15% 01.07.2009

балансиран 4.7128     4.6846     -4.16% 8.43% -6.77%*** 4.72% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9497  0.9450  0.9427   0.9379     -10.75% 14.21% -17.47%*** -4.66% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.8364     17.7120     -4.78% 7.25% -10.05% 10.22% 28.09.2004
фонд в акции 11.0801    10.9261     -9.21% 10.24% -16.15% 2.07% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2009     1.1832     -7.31% 12.52% -5.50% 1.90% 10.05.2004
фонд в акции 0.7759     0.7644    11.20% 21.48% 22.52% -6.58% 04.10.2006
фонд в акции 0.9924     0.9777    13.17% 22.06% 9.12% -0.80% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.4789  130.2838  130.0238    3.23% 3.26% 4.96% 6.19% 04.05.2006
балансиран 14.3145  14.3145  14.1728    -4.88% 8.26% -7.90% 2.04% 17.12.2004
фонд в акции 0.7417  0.7345  0.7272    -1.01% 15.42% -7.47% -7.03% 04.05.2006
             
балансиран 797.1280    791.1644    2.21% 5.72% 6.38% -8.70% 09.05.2008
фонд в акции 713.2223    707.8865    0.60% 7.10% 6.33% -12.26% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.3200    11.3200    4.14% 1.52% 6.01% 2.72% 30.01.2006
балансиран 118.2359    118.2359    -1.49% 5.78% -2.53% 1.93% 30.01.2005
фонд в акции 6.6103    6.6103    -6.15% 12.25% -9.65% -8.56% 30.01.2006
фонд в акции 10.0632    10.0632    -0.06% 2.46% 0.96% 0.39% 30.01.2009

фонд в акции 8.7830    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5154  0.5128  0.5102    -2.11% 7.49% -5.49% -21.10% 19.11.2007
балансиран 0.7420  0.7394  0.7368    -0.60% 3.35% -1.50% -10.15% 19.11.2007
ниско рисков 0.9949  0.9934  0.9919    3.17% 1.09% 4.49% -0.23% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2631  1.2612  1.2593   4.28% 0.28% 6.68% 5.29% 16.03.2006
консервативен 1.2867  1.2829  1.2791   4.98% 0.95% 7.94% 5.69% 16.03.2006
балансиран 0.8670  0.8635  0.8600   -0.29% 3.70% -1.24% -3.21% 16.03.2006
фонд в акции 0.6367  0.6335  0.6303   -5.64% 6.90% -8.22% -9.64% 16.03.2006
балансиран 0.7238  0.7209  0.7180   -5.17% 4.30% -7.28% -11.86% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 
 1.0310  1.0310  0.9795   N/A N/A N/A N/A 
            
паричен пазар 1.1792    1.1792   2.92% 0.22% 4.09% 3.70% 15.11.2005
балансиран 1.0305   до 90 дни  над 90 дни  1.60% 3.66% 3.38% 0.41% 12.09.2005
    1.0151  1.0254      

балансиран 7.6199    7.6199   -7.24% 10.77% -6.04% -5.81% 01.03.2006
фонд в акции 6.6265    6.6265   -5.48% 11.55% -7.14% -8.66% 01.03.2006
фонд в акции 3.0163    3.0163   7.55% 15.68% 12.86% -29.35% 05.04.2007
консервативен 10.4595    10.4595   0.29% 1.76% 1.68% 2.59% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7638 0.7600 0.7581 0.7525 0.7525 0.7563  0.7375 3.71% 12.43% -0.59% -6.37% 22.05.2006
фонд в акции 0.4223 0.4203 0.7581 0.4161 0.4161 0.4182  0.4078 1.24% 16.56% 0.12% -22.88% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 108.2512  106.9213  106.1234   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
             
фонд в облигаци 320.8158    320.3346    2.80% 0.30% 4.30% 7.10% 17.11.2003
ниско рисков 13.2702    13.2038    2.31% 2.79% 3.49% 6.18% 27.12.2005
балансиран 12.0930    11.9721    0.51% 5.94% 0.55% 4.11% 27.12.2005
фонд в акции 8.5160    8.4308    -1.24% 12.23% -2.97% -3.19% 07.09.2005
балансиран 20.8760    20.8760    2.94% 4.12% 3.37% 1.47% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.6033    6.5703    -2.42% 5.64% -7.02% -11.85% 01.06.2007
балансиран 8.0011    7.9611    -1.74% 5.42% -4.95% -6.55% 01.06.2007
консервативен 11.6123    11.5833    6.79% 2.98% 9.81% 4.97% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1909    1.1671    -2.66% 5.01% -3.08% 4.47% 18.09.2006
балансиран 1.0455    1.0351    -0.75% 3.51% -0.65% 1.99% 10.06.2008

N/A 13.4493 12.3167 8.6735
321.9387 N/A 12.2744 8.6437 
323.5427 13.3366 N/A 8.6012
323.5427 13.3366 12.2139 N/A

Piraeus	Funds Цени за дата 14.09.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 7,2373 6,9733

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,6216 0,5989

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,4960 2,4468

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,4616 9,0942

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10,1893 9,8903

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,4770 10,2706

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).
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Златото 
постигна 
нов 

исторически 
връх, като покори 
котировката 
от 1270 USD/
тр. у. заради 
спекулациите 
около пазара на 
недвижимости в 
Китай

Суровият 
петрол 
поевтиня 

в сряда за втори 
пореден ден след 
изнесените данни 
за увеличение 
в запасите от 
нефт в САЩ до 
361.8 милиона 
барела миналата 
седмица

Стока на деня

2.4
▶ процента поевтиня 
петролът и достигна ниво-
то от 74.96 USD за барел

индекс на деня

1.18

Историческа намеса на японското 
финансово министерство понижи йената
Йената отстъпи от 
15-годишния си връх 
спрямо долара, след като 
японското министерство 
на финансите интервенира 
на валутните пазари за 
първи път от 2004 г. на-
сам. Валутата се понижи 
спрямо щатския долар с 
близо 3% до 85.52 JPY за 
1 USD. Поевтиняването 
на йената веднага накара 
инвеститорите да заложат 
на японските акции, очак-
вайки по-добри резултати 
за компании и най-вече 
износителите. Малко след 
намесата на валутния 
пазар водещият индекс в 
Токио Nikkei се повиши с 
2.3% до 9 516.56 пункта.
 
Японското финансово 
министерство обяви, че 
вижда курса от 82 JPY за 
долар като нивото, на ко-
ето трябва да се задържи 
йената, за да няма вредни 
последствия за икономи-
ката. Това обяви главният 
секретар на кабинета 
Йошито Сенгоку. След 
изявлението му валутата 
отчете най-големия си 

венция на валутните паза-
ри. Той не пожела да раз-
крие размера на намесата. 
Според неофициалната 
информация източната 
страна е изляла между 200 
и 300 млрд. йени, купувай-
ки долари срещу тях. 

“Ако йената продължи 
тенденцията си на спад, 
ще  сме оставили една 
от големите заплахи за 
икономиката зад гърба 
си и е логично да видим 
растеж при износите-
лите”, коментира пред 
Bloombeg анализаторът 
Айако Сера от Sumitomo 
Trust&Banking Co.

Освен срещу долара 
йената поевтиня сре-
щу всички останали 15 
водещи валути. Спрямо 
еврото тя се понижи с 
2.8% до 110.90 JPY за 1 ев-
ро. Швейцарският франк 
също поевтиня срещу 
повечето водещи валути. 
Той загуби 0.5% спрямо 
еврото до 1.3012 и пос-
къпна единствено спрямо 
японската йена.

Валутата 
загуби във 

вчерашната 
търговия на 
световните пазари 
срещу всичките 16 
основни парични 
единици

Новината за интервенцията беше приета от брокерите с мощни покупки на акции 
заради очаквания по-добър резултат в компаниите износители Снимки bloomberg

▶

памукът поскъпна за четвърти пореден ден и достигна най-високата цена за повече от 15 години. Студеното 
време, което застрашава културите в Китай, най-големия потребител в света, кара инвеститорите да се 
опасяват, че страната ще има нужда от голям внос. памукът с доставка през декември поскъпна с 0.6% до 95.08 
цента за фунт на ICE пазара в Ню Йорк. Това е най-високата цена от юни 1995 г. 

▶

До 
нивото 
от 113.52 

пункта поскъпна 
вчера широкият 
индекс на БФБ 
BG40 и остана в 
пълен синхрон 
с останалите 
измерители на 
капиталовия 
пазар

Мирослав иванов
mivanov@pari.bg

Цифра на деня

1270
▶ щатски долара за 
тройунция достигна 
цената на златото 

Медта може да поев-
тинее сериозно заради 
спекулациите, че прави-
телството на Китай, която 
е най-големият потребител 
в света, планира нови мер-
ки, с които да ограничи 
строителния бум. Именно 
строителството е секторът, 
в който се използва голяма 
част от произвежданата 
суровина. 
Котировките на медта 
се понижиха и заради 
опасенията на инвестито-
рите, че данните от САЩ 
за промишленото произ-
водство, които трябваше 
да излязат късно снощи, 
ще покажат забавяне на 
показателя.

Медта с доставка през 
декември падна на Comex 
пазара в Ню Йорк с 0.1% 
до 3.4645 за един паунд, 
като леко компенсира 
началния си спад от 0.7%. 
В Лондон медта с доставка 
след три месеца се понижи 
с 0.5% до 7614 USD за 
един метричен тон.
“Има неофициални инфор-
мации, че правителството 

Инвеститорите чакат 
спад при медта

може да въведе нови мер-
ки за охлаждане на пазара 
на недвижими имоти” в 
Китай, коментира Дани-
ел Бребнер, анализатор 
в Deutsche Bank AG в 
Лондон. Една четвърт от 
всичката мед се консумира 
в строителството.

Спекулациите за нови 
финансови рестрикции в 
Китай донесоха пониже-
ние и на фондовия пазар в 
Шанхай. Водещият индекс 
там се понижи най-много 
за последната седмица. 
Той загуби 1.34% до 2652 
пункта. 

Нови 
рестрикции в 

Китай предизвикват 
опасения за 
понижено търсене 
на метала

Мирослав иванов
mivanov@pari.bg

спад за последните 19 
месеца. 

Министърът на финан-
сите на Япония Йошико 
Нода потвърди официално 
информацията за интер-

▶ процента поскъпна 
българският широк индекс 
bg40
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Богатите американци не харчат 
спестеното от по-ниски данъци

200
▶ хил. USD е доходът, над 
който американците 
ще трябва да плащат 
по-високи данъци според 
плана на Обама

 По-ниските 
данъци увеличават 
спестяванията на 
богатите хора, а не 
водят до по-голямо 
потребление 

снимки bloomberg

▶

 на два пъти - през 2001 и 2003 г., тогавашният прези-
дент джордж Буш намали подоходните данъци
▶

СЪОБЩЕНИЕ ЗА ПРОДАЖБА ЧРЕЗ ТЪРГ С ТАЙНО НАДДАВАНЕ 

№ 16396/2004/000120/02.09.2010

Подписаният Елисавета Димитрова Станчева, публичен изпълнител 
при Териториална дирекция гр.  Велико Търново, съобщавам, че по изпъл-
нително дело № 16396/2004 по описа на същата дирекция ще се проведе 
търг с тайно наддаване, по реда на чл. 251 - чл. 254 от ДОПК, в сградата на 
ТД - гр.   Велико Търново,  пл. Център 2, стая 102  на  14.10.2010.г., от 10,30ч. 
на следните движими вещи : 

1. Плетачен автомат TEXTIMA модел 54750, маш.№ 125728 при 
първоначална цена  :   144.00  лв. 

2. Плетачна машина TEXTIMA ,модел 54811, линейна, маш.№  128430  
при първоначална цена:  162.40 лв.

3. Плетачна машина TEXTIMA ,модел 54811, линейна, маш.№ 
128425, при първоначална цена:   155.20 лв.

4. Плетачна машина TEXTIMA ,модел 54750, линейна, маш.№128031  
при първоначална цена:   132.80 лв.

5. Плетачна машина TEXTIMA ,модел 54811, линейна, маш.№137873 
при първоначална цена:  294.40  лв.

6. Плетачна машина TEXTIMA ,модел 54811, линейна, маш.№  
137861.  при първоначална цена:  294.40  лв.

7. Плетачна машина TEXTIMA ,модел 54811, линейна, маш.№  
137898.  при първоначална цена:  294.40  лв.

8. Плетачна машина TEXTIMA ,модел 54811, линейна, маш.№  
137266.  при първоначална цена:  294.40  лв.

9. Плетачна машина TEXTIMA маш.№  не се чете .  при първона-
чална цена:   184.80  лв.

10. Плетачна машина TEXTIMA ,модел 54750, линейна, маш.№  
123466.  при първоначална цена:  132.80 лв.

11. Плетачна машина DIAMANT ,модел 54750, маш.№  110420.  при 
първоначална цена:  125.60 лв.

12. Плетачна машина TEXTIMA ,модел 54811, линейна, маш.№  
137929.  при първоначална цена:  59.20  лв.

Огледът на вещите ще се извършва всеки присъствен ден от 04.10.2010 
г. до  08.10.2010 г., от  10,00 ч. до 16,00 ч., на адрес:  гр.Елена, Сграда на БКС, 
лице за контакт Петко Василев.

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на Територи-
ална дирекция гр.   Велико Търново,  пл.Център 2, стая 102  всеки присъст-
вен ден от  04.10.2010.г. до  08.10. 2010 г., от 9,00 ч. до  17,00 ч. 

Разглеждането на предложенията ще се извърши на  14.10.2010.г. от 
.10,30. ч., в сградата на Териториална дирекция гр. Велико Търново , 
пл.Център 2, стая 102

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената 
начална продажна цена, се внася по банков път до  08.10.2010 год. по бан-
кова сметка в  БАНКА ДСК ЕАД клон Велико Търново   IBAN BG62 STSA 9300 
3300 1473 30,  BIC STSABGSF.

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на 
вещите с тяхното описание и продажна цена са на разположение в 
сградата на ТД, гр. Велико Търново и на страницата на НАП в ИНТЕРНЕТ 
на адрес: www.nap.bg  

За контакти: телефон  062/617 238.

Проучване на Moody’s 
показва, че най-за-
можните се влияят от 
движението на пазара, 
а не от ставките

Най-богатите американци 
започват да спестяват, кога-
то данъците им бъдат нама-
лени. Това показва послед-
ното проучване на Moody’s 

Analytics Inc, цитирано от 
Bloomberg. Така през 2001 
и 2003 г., когато тогаваш-
ният президент Джордж 
Буш свали ставките, пос-
ледва увеличение в ниво-
то на спестяванията сред 
най-заможните граждани 
на страната. В същото вре-
ме, когато данъците бяха 
вдигнати от Бил Клинтън, 
нивото спадна.

39.6
▶ процента достигна 
най-високата ставка при 
Бил клинтън и нивото на 
спестяване намаля

За тезата на Обама
Резултатите от проучването 
подкрепят идеята на сегаш-
ния президент Барак Обама 
да върне по-високите данъ-
ци за най-богатите амери-
канци - тези, които печелят 
над 200 хил. USD (250 хил. 
за семействата) и да запази 
по-ниската ставка за хората 
под тази граница. Опонен-
тите му, а и някои демокра-
ти в Конгреса твърдят, че 
това ще свие потреблението 
и ще се отрази негативно на 
икономиката. Проучването 
на Moody’s обаче показва, 
че двойките, които изкарват 
над 210 хил. USD, се влияят 
повече от движението на 
фондовите пазари, а не тол-
кова от данъчните ставки. 

Връзка с пазара
Когато през 1993 г. Клинтън 
вдигна най-високата ставка 
от 31 на 39.6%, нивото на 
спестяване (съотношението 
между личните спестява-
ния и доходите след данъч-
но облагане) намаля от 12% 
до 9.5% за няколко месеца. 
В същото време индексът 
S&P 500 се увеличи с близо 
2% за три месеца.

При въвеждането на по-ни-
ски данъци от Буш през юни 
2001 г., когато най-високата 
ставка беше свалена до 35%, 
богатите започнаха да пестят 
повече. Така нивото на спес-
тяванията се покачи до 2.8% 
в началото на 2002 г. спрямо 
2% година по-рано. Това 
беше съпроводено от спад на 
индекса S&P 500 с 1.1%.

След второто намаляване 

на данъците през май 2003 г. 
също беше отчетено увели-
чение на спестяванията от 
страна на богатите. Нивото 
се покачи на 7.6% през пър-
вото тримесечие на 2004 от 
2.2% за второто тримесечие 
на 2003 г., показват данните 
на Moody’s.

Анализът на данните от 
2001 и 2003 г. разкрива и 
някои прилики между гру-
пите с различни доходи. И 
най-богатите американци, и 
останалите 95% от гражда-
ните на страната са спестя-
вали по-голяма част от дохо-
дите си след намаляването 
на данъците от Буш. 

Лоша идея
Запазването на по-ниските 
данъци за хората с най-
високи доходи беше опре-
делено наскоро от Барак 
Обама като “лоша идея”. 
По думите на президента 
това ще намали бюджетни-
те приходи със 700 млрд. 
USD, и то в период на 
рекордно голям дефицит. 
Затова Обама смята, че 
републиканците искат да 
осигурят ниски данъци за 
“милионерите”.

Някои икономисти смя-
тат, че мерките, които вре-
менно увеличават крайните 
доходи на богатите, рядко 
оказват влияние върху това, 
което те харчат. От друга 
страна, данъчните облек-
чения за хората с ниски до-
ходи засилват потреблени-
ето. След кризата вероятно 
повече семейства попадат в 
тази категория.

35
▶ процента стана най-
високият подоходен данък 
през юни 2001 г. и спестя-
ванията нараснаха 
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Силата на дигиталния Изток
Скоро след 2014 г. Азиатско-
Тихоокеанският регион ще 
задмине Северна Америка 
като най-големия рекламен 
пазар в света. Това показва 
новият съвместен доклад 
на eMarketer и Starcom 
MediaVest Group, озаглавен 
Global Media Intelligence 
Report. По прогнози на 
анализаторите рекламните 
разходи за 2010 г. на терито-
риите около Тихия океан ще 
достигнат 135.1 млрд. USD 
срещу 176.6 млрд. USD в 
САЩ.

Пренареждане
През следващите няколко 
години обаче тази разли-
ка ще започне да се сто-
пява, отбелязва eMarketer. 
До 2014 г. северноамери-
канският рекламен пазар 

465.1
▶ млрд. USD е стойност-
та на световния меди-
ен рекламен пазар през 
2009 г.

Онлайн пазарите на Китай, Индия и Бразилия ще са Меката  
на рекламодателите през следващите години

световния пай. За сравнение 
към момента САЩ държи 
36.6% от всички рекламни 
приходи срещу едва 28% за 
тихоокеанския подгласник. 

Ако тези противоположни 
темпове се запазят, светът 
ще има нов рекламен лидер 
най-вероятно през 2016 или 
2017 г., прогнозират специ-
алистите от eMarketer. Раз-
местване в подреждането 
сред останалата част от све-
товните географски играчи 
няма да има. И през 2014 г. 
Западна Европа ще държи 
третото място с 21.1% (сре-
щу 23.1% през 2009 г.).

на опашката
Значително по-скромни ще 
са дяловете на подгласниците 
на първите три гиганта. След 
4 години Латинска Америка 

ще контролира 6.8% от це-
лия рекламен пазар (срещу 
5.5% през 2009 г.), Източна 
Европа - 4.1% (срещу 4%), 
а Африка и Близкият из-
ток - 3.5% (срещу 2.7%). 
Всъщност интересното е, че 
именно световният лилипут 
в бранша най-решително пое 
към скъсване с досегашната 
репутация. 

Рекламните разходи от 14 
млрд. USD, излети в Африка 
и Близкия изток и осигури-
ли им пазарен дял от 2.9% 
през 2010 г., представляват 
най-големият темп на рас-
теж в който и да е регион 
по света (11.4%), изчислява 
eMarketer. В резултат след 
4 години рекламните ин-
вестиции в двете области 
трябва да скочат до 19.7 
млрд. USD. 

ще се разраства с 2% го-
дишно, достигайки 190.6 
млрд. USD, или 33.8% от 
глобалното разпределение. 
Подобно на рекордните си 
икономически ръстове през 
последното десетилетие 
азиатските тигри, дракони и 
слонове ще тъпчат нови ре-
кламни територии с темп от 
4-8% годишно. В резултат се 
очаква през 2014 г. пазарът 
да достигне стойност от 173 
млрд. USD, или 30.7% от 

Балканите настигат 
Западна европа
Скромните прогнози за 
ръст до 23.1 млрд. USD в 
Централна и Източна Ев-
ропа се дължат на вари-
ращите между държавите 
нива на интернет потреб-
ление, обяснява eMarketer. 
Затова таргетирането през 
мобилни услуги, чието раз-
пространение на и около 
Балканите е идентично с 
това в Западна Европа, се 
очертава като възможност-
та с най-голям потенциал 
за рекламодателите в ре-
гиона.

Светло бъдеще
Изглежда повече от си-
гурно, че дигиталното ще 
продължава да е новото 
черно в световния рекламен 

пазар и през следващите 
4 години. Глобализацията 
обаче не пречи да се открои 
един-единствен все по-при-
вилегирован регион на ре-
кламната сцена. А именно 
- азиатско-тихоокеанският 
пазар, който до 6-7 години 
ще задмине северноаме-
риканския. И всичко това 
на фона все по-щедрите 
рекламни разходи на све-
товния пазар.

До края на тази година 
се очаква потреби-
телите на мобилни 
услуги в Китай да 
надвишат броя на на-
селението на САЩ
Основните причини за из-
местващия се ландшафт на 
рекламния пазар се коренят 
в един демографски и един 
икономически феномен. На 
първо място, надуващият 
се балон от потребители 
на мобилни услуги в Китай 
достигна 855.8 млн. през 
2010 г., а през 2014 г. се 
очаква да удари 1.3 млрд. 
абоната. Също толкова впе-
чатляваща е статистиката и 
за другата азиатска членка 
на групата БРИК - 604.1 
млн. абоната отчита Индия 
днес (срещу 853 млн. през 
2014 г.). За сравнение - по-
требителите на мобилни 

Индия и Китай тепърва ще се възползват от потенциала си

услуги в Русия днес са едва 
181.2 млн. (срещу 200.3 
млн. след 4 години), а в 
Бразилия -186 млн. (срещу 
212.3 млн.). 

неусвоен  
потенциал
Всъщност Индия и Китай 
тепърва ще се възползват 
от потенциала на пазара си 

за интернет услуги, прогно-
зира eMarketer. Например 
очакванията за китайските 
онлайн „сърфисти” през 
2014 г. са за 900 млн. (сре-

щу 518 млн. днес), а за 
индийските - 171.2 млн. 
(срещу едва 63.6 млн. днес). 
Още повече че през насто-
ящата година броят само на 
потребителите на мобилни 
интернет услуги в Китай 
ще надвиши цялото насе-
ление на САЩ.

изместване  
на фокуса
В резултат на растящото 
потребление в Китай, Ин-
дия и Бразилия регионът 
привлича почти всички все 
още неорязани рекламни 
бюджети на големите ком-
пании. И тъй като потре-
бителите са онлайн, там 
се концентрират и реклам-
ните усилия на фирмите.  
Важният въпрос днес е как 
да се оптимизират разходи-
те за дигитално присъствие, 
обясняват анализаторите на 
Starcom MediaVest. 

един банер не стига
Вече не е достатъчно просто 
да се постави един банер. За 
да е ефективна рекламата, 
потребителите трябва да се 
увлекат, продължават спе-
циалистите. 48% от всички 
разходи за онлайн реклама 
са за платено съдържание 
в интернет търсачките. 
Популярността на втория 
най-предпочитан метод за 
електронна реклама обаче 
- видеорекламата - расте с 
най-бързи темпове в срав-
нение с останалите онлайн 
алтернативи, става ясно от 
доклада. Инвестициите във 
видеореклами до края на 
2010 г. ще достигнат 17% от 
всички разходи за рекламно 
съдържание, очакват ана-
лизаторите. Не е случайно 
тогава, че прогнозите за ди-
гиталния рекламен пазар 
включват скок от 12% само 
през тази година.

564
▶ млрд. USD е прогнозата 
за стойността на све-
товния медиен рекламен 
пазар през 2014 г.

Броят на потребителите на мобилни услуги в Китай достигна 855.8 млн.  
през 2010 г.          Снимки BloomBerg

▶
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Общо 1 млн. EUR са 
предвидени по проце-
дурата, грантовете са 
до 90%

Фирмите, които са изпад-
нали в затруднение заради 
финансовата криза, вече 
имат възможност да кан-
дидатстват за субсидии за 
консултантски услуги по 
Оперативна програма „Кон-
курентоспособност”. Схема-
та, по която са предвидени 
около 1 млн. EUR, беше 
открита вчера, като заявките 
на компаниите се набират до 
16 ч на 15 октомври.

Кой може да 
кандидатства
Субсидиите са предназначени 
за малки и средни предприя-
тия, изпаднали в затруднение 
след 1 юли 2008 г. Те трябва 
да работят в сферата на про-
мишлеността, далекосъоб-
щенията, информационните 
технологии и т. н., както и да 
са български предприятия, а 
не клонове на чуждестранни 
юридически лица.  

„По предварителни оцен-
ки компаниите, които биха 
проявили интерес към суб-
сидиите, са около 170, затова 
сега очаквам минимум 100 от 
тях да кандидатстват”, каза 
за в. „Пари” Грета Добрева, 
директор на дирекция „Ев-
ропейски фондове за конку-
рентоспособност” в Минис-
терството на икономиката, 
енергетиката и туризма. 

Трябва да се има предвид, 
че са заложени критерии не 
само за кандидатите за суб-
сидиране, но и за консултант-
ските компании. Те трябва да 
имат минимум 500 хил. лв. 
приходи за 2009 г.

Какви субсидии може 
да се получат
Бенефициентите имат въз-
можност да получат до 90% 
от общите допустими разхо-
ди, като останалите 10% от 
стойността на проекта оста-
ва за тяхна сметка. Малките 
предприятия ще може да 
получат минимум 18 хил. лв. 
и максимум 45 хил. лв. При 
средните фирми помощта е 
в диапазона от 36 хил. лв. до 
90 хил. лв. 

И по тази схема, както и по 
всички останали схеми по 
програмата „Конкурентос-
пособност”, има възможност 
бенефициентите да заложат 
до 5% от допустимите раз-
ходи за консултантски услуги 
по подготовка на проекта, но 
не повече от 10 хил. лв. До-
пустими за финансиране са 

Касичката с европарите за фирмите, 
закъсали по време на криза е отворена

Инициатива
Близо 127 хил. 
деца ще получат 
плодове с 
европари
Общо 126 710 деца ще 
получават безплатни 
плодове и зеленчуци с 
финансовата подкрепа 
на Европейската 
общност през тази 

учебна година. Това 
е около 40% от 
целевата група, в 
която влизат деца от 
държавни, общински 
и частни детски 
градини и ученици от 
подготвителен до 4-ти  
клас на държавни, 
общински и частни 
училища. Размерът на 
финансовата помощ 
за закупуване на 

плодове и зеленчуци 
за тази година по 
Европейската схема 
„Училищен плод” 
възлиза на 2.6 млн. 
лв. Средствата 
се осигуряват от 
Европейския фонд 
за гарантиране на 
земеделието и от 
държавния бюджет под 
формата на национално 
съфинансиране. 

европари
Дарина Черкезова
dcherkezova@pari.bg
tel. 4395-877

 Минимум 100 фирми ще кандидатстват за субсидии за консултантски услуги, прогнозират от Министерство-
то на икономиката, енергетиката и туризма снимка емилия костадинова

▶

Раздвижване 
Критерии за 
новите фондове 
по JEREMIE ясни 
през следващата 
седмица

до края на следващата 
седмица вече ще са 
ясни критериите за 
новите два фонда, 
които предстои да 
бъдат учредени по 
инициативата JEREMIE, 
за да бъдат представени 
за обсъждане пред 
комитета по 
наблюдение. амбицията 
ни е до края на октомври 
да бъдат обявени и 
самите процедури 
за набиране на фонд 
мениджъри. това каза за 
в. „Пари” Грета добрева, 
директор на дирекция 
„европейски фондове за 
конкурентоспособност” 
в министерството 
на икономиката, 
енергетиката и туризма.

става въпрос за 
фондовете от вида 
growth equity (за 
малки компании в 
процес на развитие)и 
mezzanine (смесен 
инструмент между 
дялови инвестиции 
и заеми). те ще са с 
капитал от 60 млн. 
EUR, като половината 
от сумата е за сметка 
на инициативата, а 
останалата част трябва 
да се осигури от фонд 
мениджъри. 

миналата седмица 
европейският 
инвестиционен фонд, 
който отговаря за 
управлението на парите 
по инициативата 
JEREMIE, официално обяви 
поканата за набиране 
на фонд мениджъри на 
първия от трите вида 
фондове - venture capital 
(за стартиращи фирми). 
той е с капитал от 30 млн. 
EUR, като 21 млн. EUR 
от тях се покриват от 
инициативата.

▶

▶

▶

и разходите за визуализация 
- до 5 хил. лв., и за одит на 
проекта - до 900 лв. 

За какво може  
да се използват
Парите са предназначени ос-
новно за консултантски ус-
луги, чрез които фирмите да 
подобрят сегашното си със-
тояние. Списъкът включва 

такива за преструктуриране 
на дейността на кандидата, 
за финансов мениджмънт 
и контролинг, за оценка на 
риска, обучение на персо-
нала за работа по време на 
криза и др.

Бързайте,  
за да не губим
Процедурата за фирмите 

в затруднение беше анон-
сирана още в началото на 
годината, но реалният й 
старт се забави значител-
но заради съгласуването 
на процедурата с Евро-
пейската комисия. Тя бе-
ше открита „извънред-
но”, за да се помогне на 
компаниите в сегашната 
икономическа ситуация 

и срокът за договаряне 
на парите е до края на го-
дината. Това означава, че 
страната ни губи тази част 
от средствата, за които 
няма подписани договори 
към 31 декември.  

„Ще направим всичко, 
за да не губим пари. Ако 
се налага, комисията, ко-
ято ще оценява проекти-

те, ще работи денонощно, 
включително и в събота 
и неделя”, казва Добрева. 
За да не се изпусне край-
ната дата за усвояване на 
парите, сроковете за кан-
дидатстване и оценка са 
съкратени до месец, макар 
че по принцип са с про-
дължителност 3 месеца. 

Дарина Черкезова
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Всяка промяна е предпоследна 
при европрограмата за бизнеса
От септември компаниите, които отчитат финансовото изпълнение на 
проектите си, трябва да представят 3 оферти за избраните доставчици
Процедурата е стандартна 
- подаваш проект, чакаш 
минимум три месеца (макар 
че три месеца всъщност е 
максималният срок), за да 
разбереш дали той е одо-
брен. Подписваш договор, 
после променят условията 
на насоките за кандидат-
стване, изпълнение, отчи-
тане... Година по-късно си 
приключил проекта, но вече 
не отговаряш на изисква-
нията за субсидии. 
Това е усеща-
нето, което 
вече имат 
г о л я м а 
част от 
п р е д -
с т а -
вите-
л и т е 

на бизнеса в България във 
връзка с процесите на ус-
вояване на парите от евро-
фондовете. 

Примери не липсват. Със 
задна дата се промениха 
условията за свързаност на 
фирмите по Програмата за 
развитие на селските райо-
ни, с което някои компании с 
одобрени проекти останаха 
без грантове. Заради закъс-

нения в оперативните 
ръководства по 

програма “Кон-
курентоспо-

с о б н о с т ” 
р е д и ц а 
предпри-
ятия на-
правиха 
разходи, 
които по-
сле не им 
бяха при-
з н а т и . 
Послед-
ният ка-

оферти, все пак са правили 
пазарни проучвания и може 
да се обосноват защо са 
избрали конкретния достав-
чик, на който са платили. Тя 
внася и допълнително пояс-
нение - фирмите, които са 
на финала на изпълнението 
на проекта си, може и да не 
представят три оферти, ако 
не разполагат с тях, но в 
писмена форма да изложат 

доводите за направения 
избор. 

По думите на Вел-
кова нови промени 
за вече сключени-
те договори по 
програма “Кон-
курентоспосо-
бност” няма да 
има. Което по-

някога може 
да означава 

“поне засе-
га”.

Дарина 
Черкезова

снимка емилия костадинова

Консултанти дават 
“плюс” за програмите 
“Административен 
капацитет” и “Раз-
витие на човешките 
ресурси” и “минус” 
за “Конкурентоспосо-
бност”

Компанията “Атлас Кон-
султинг Груп” вече е изпъл-
нила своя проект по Опе-
ративна програма “Кон-
курентоспособност”. Той 
предвижда да се разрабо-
ти, внедри и сертифицира 
система за управление на 
информационната сигур-
ност. Проектът е на обща 
инвестиционна стойност 
от около 140 хил. лв., като 
грантът, който може да по-
лучи компанията, е 49%. 
Към момента обаче фирма-

та все още не е получила и 
един лев.

парите
“Имаме право да поискаме 
авансово плащане, но се 
отказахме, защото за целта 
трябва да представим бан-
кова гаранция. А ако имаме 
парите за банкова гаран-
ция, защо да търсим аван-
си”, казва Атина Мавридис, 
собственик на “Атлас Кон-
султинг Груп”. Впослед-
ствие обаче от компанията 
са кандидатствали за меж-
динно плащане в размер на 
20 хил. лв., при което няма 
подобни изисквания, но 
не са получили средства. 
Междувременно достигат 
до етапа окончателен фи-
нансов отчет, където ги 
чакат нововъведенията от 
началото на септември за 
доказване на извършените 

разходи. От компанията са 
подготвили пазарно про-
учване и обяснения защо 
са избрали даден достав-
чик, но очакват, че сагата 
с окончателния им отчет 
може да се проточи.

Сравнение
“Атлас Консултинг Груп” 
сама е разработила проекта 
си, но тъй като предоставя 
консултантски услуги по 
европрограмите, има по-
глед и върху оперативните 
програми “Администрати-
вен капацитет” и “Развитие 
на човешките ресурси”. 
“При тях всичко протече 
гладко и без проблеми и 
впечатленията ни са по-
ложителни. Опитът ни с 
програма “Конкурентоспо-
собност” обаче не е такъв 
и понякога си мисля, че не 
бих посъветвала никой да 

История 

Проект за 140 хил. лв. 
все още остава неразплатен

Марияна велкова, изп. директор на изпълнителната агенция за малки и 
средни предприятия

Нови промени за вече склю-
чените договори по програма 

“Конкурентоспособност” няма да има

добро стопанско управле-
ние. На практика това са 
само пояснения какви доку-
менти трябва да представят 
фирмите за сертифициране 
на разходите им”, каза за в. 
“Пари” Марияна Велкова, 
изпълнителен директор на 
Изпълнителната агенция за 
малки и средни предпри-
ятия (ИАНМСП). Според 
нея компаниите дори и да 
са нямали из-
ричното из-
искване 
да на-
бират 

зус, пред който се изправиха 
компаниите, пак е свързан с 
програмата за бизнеса - от 
1 септември се въвежда за-
дължителното изискване да 
се представят по три оферти 
за всяка доставка, строител-
но-монтажна дейност или 
предоставена услуга. Ако 
фирмите не изпълнят това, 
няма да получат плащания 
за извършените разходи.

Новата ситуация
Промяната, свързана с от-
читането по програма “Кон-
курентоспособност”, касае 
стотици компании, които 
сега започват да изпълняват 
проектите си, но и такива, 
които вече работят по тях 
или са на финалната права 
и подготвят окончателните 
си отчети. И ако за първите 
задължителното набиране 
на три оферти няма да е 
чак толкова голям проблем, 
последните в момента са 
изправени на нокти, защо-
то трябва да се обоснова-
ват за неща, които са били 
извършени преди година. 
Още повече че преди година 
набирането на три оферти 
може и да не е било задъл-
жително за тях, ако субси-

диите, които получават, са 
били под 50%.

“Новото решение озна-
чава, че трябва да предста-
вим по три оферти за избора 
на софтуер, на хардуер, за 
консултант, за сертифици-
ращ орган, че дори и за 
закупуването на стикери 

за 2.50 лв., които са в пе-
рото “разходи за визуали-
зация”, разказват от “Атлас 
Консултинг Груп”, които 
имат проект за покриване 
на международно признати 
стандарти по програмата 
(вж. карето). От бизнеса 
трябва да докажат, че избо-
рът им отговаря на крите-
рия “най-ниска предложена 
цена” или “икономически 
най-изгодна оферта”. И ако 
изрично не са набирали 
оферти, а са правили проуч-
ване по телефона например, 
трябва да разчитат на до-
брите си спомени. В случая 
с “Атлас Консултинг Груп” 
от компанията действител-
но не са набирали оферти, 
тъй като получават до 49% 
субсидия по проекта си, а в 
този случай изискването за 
представяне на 3 предло-
жения не се прилага. Поне 
доскоро.

“Преди около месец ни 
поискаха да представим па-
зарно проучване, а сега ис-
кат и три оферти за достав-
чиците, нищо чудно съвсем 
скоро да се появи и нещо 
друго”, каза за в. “Пари” 
собственичката на “Атлас 
Консултинг Груп” Атина 
Мавридис. “Не е нормално 
условията да се променят 
непрекъснато”, добавя тя.
 
Тълкуване 
на промените
“Решението за промяната е 
издадено, за да се гарантира 
спазването на принципа за атина Мавридис, собственик на “атлас консултинг Груп”

Не е нормално условията 
да се променят непрекъс-

нато

 от “атлас Консул-
тинг Груп” са спечелили 
проект за въвеждане на 
система, чрез която да 
се защити сигурността 
на базата данни на ком-
панията

▶

кандидатства за субсидии 
от нея”, разказва Маври-
дис. 

В момента компанията ве-
че работи със свои партньо-
ри и в съседна Македония 
по проекти, финансирани 
от местните предприсъеди-
нителни програми. Консул-
тантите използват опита си 
от България с надеждата, че 
това, което е било объркано 
у нас, няма да се обърка и у 
съседите.



страна ще улесни ориен-
тацията на потребителите 
в непрекъснато растящото 
количество онлайн инфор-
мация. 

Освен предимство за по-
требителите обаче новите 
браузъри предоставят и но-
ви възможности за бизнес, 
коментират анализатори. 
С тях на практика всеки, 
който знае как да направи 
уебстраница, вече може да 
се доближи максимално до 
анимирано видео и дори 
триизмерна видеоигра, за 
което ще му трябва само 
браузър. Което пести вре-
ме и пари и дори може да 
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Bing задмина  
Yahoo  
в САЩ 
Търсачката на Microsoft - 
Bing - задмина Yahoo по 
брой търсения в САЩ, 
показват данните на ана-
лизаторите от Nielsen. 
Според компанията Bing 
държи 13.9% пазарен 
дял отвъд океана, след-
ван от Yahoo с 13.1% от 

всички търсения. Google 
остава лидер на този 
пазар, като компанията 
е осъществила 65.1% от 
всички търсения. Данни-
те на другите 2 компа-
нии, следящи този пазар 
- comScore и Hitwise - 
обаче показват, че Bing 
продължава да изостава 
на трета позиция, макар 
и с малка разлика след 
втория Yahoo. 

Постижение 

Реклама:
Цветелина Димитрова
tzdimitrova@pari.bg
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Microsoft и останалите го-
леми играчи при интернет 
браузърите се подготвят за 
голяма промяна в техноло-
гиите, които предоставят на 
потребителите си. Днес ще 
бъде официалният дебют 
на новия софтуер за сърфи-
ране в интернет на гиганта  
Internet Explorer 9 и в Бъл-
гария. А с него компанията 
обещава значително подо-
брение на начина, по който 
браузърът използва харду-
ера на всеки компютър, на 
който работи. Това означава 
както по-добра графика за 
потребителите, така и повече 
възможности за създателите 
на уебстраници, коментират 
анализатори. Освен Microsoft 
обаче Mozilla и Google също 
имат скрити козове в своите 
ръкави, с които да отговорят 
на конкурента си. Общото 
между всички тях обаче е 
т.нар. хардуерно ускорение, 

Microsoft залага на графиката 
с Internet Explorer 9

Досега ди-
зайнерите 

бяха огранича-
вани до функ-
ционалността 
на сайтовете си, 
които са изграде-
ни предимно от 
статични елемен-
ти. Новите брау-
зъри ще проме-
нят това

60.4
▶ процента е пазар-
ният дял на Internet 
Explorer през август, 
показват данните на 
NetApplications 

страници и дори целия ин-
тернет”, коментира той пред 
Wall Street Journal. Първи-
ят пример за предстоящите 
промени бе даден съвместно 
с Amazon.com. Microsoft и 
най-големият онлайн ма-
газин в света показаха как 
би могла да изглежда една 
онлайн библиотека, в която 
потребителите търсят кни-
ги, посветени на определена 
тема. Търсенето обаче става 
буквално на рафт, все едно 
всеки е в библиотеката и на-
истина се опитва да разгледа 
книгата, преди да я купи. 
Google и Mozilla не крият 
плановете си да поддържат 
такива функционалности в 
новите версии на браузъри-
те си, които също се чакат 
скоро.

статични елементи
Това е поредната стъпка в 
непрекъснатата еволюция 
на интернет, която така или 
иначе не е спирала. Досега 
обаче дизайнерите и про-
грамистите бяха огранича-
вани до функционалността 
на сайтовете си, които са 
изградени предимно от ста-
тични елементи. Графични-
те възможности на новите 
браузъри обаче може да 
помогнат за промяната на 
това статукво, което от своя 

чрез което тези програми 
ще може да използват по-
пълноценно графичните 
процесори на съвременните 
компютри. А с тези си про-
мени производители твърдят, 
че браузърите ще може да 
се използват на практика 
за всичко - от по-богати и 
красиви анимации и видео 
до уебсайтове с триизмерни 
игри и дори нови потреби-
телски интерфейси.

Дебютант
Първата стъпка обаче този 
път е на Microsoft, който 
представя официално бе-
та-версията на своя Internet 
Explorer 9 в България. Де-
бютът му идва само ден след 
официалната премиера на 
софтуера в САЩ и е първата 
публична поява на новия 
изпълнителен директор на 
компанията за страната ни 
Георги Ранделов. Според 
предварителните коментари 
за функционалностите на 
софтуера той ще разполага с 
най-добрите графични въз-
можности за своя клас. 

Според мениджъра на про-
екта Дийн Хачамович IE9 
е „първият браузър, който 
използва целия компютър 
за сърфирането в интернет”. 
„Това ще промени начина, 
по който се създават самите 

Което да носи на софтуер-
ната компания приходи от 
текстовите реклами на тези 
сайтове. Паралелно с това 
да се опитва да прокрадва и 
други свои технологии, кои-
то да работят с IE например. 
Дали това ще стане обаче, 
времето ще покаже.

Засега Internet Explorer 
остава лидер на пазара с 
60.4% дял, показват дан-
ни на NetApplications за 
август. На второ място се 
нарежда Firefox с 22.9%, а 
третата позиция е Google 
Chrome със 7.5% от всички 
потребители. Да не забра-
вяме обаче, че браузърът на 
търсачката наскоро отпраз-
нува едва втория си рожден 
ден. И създателите му вече 
мислят как да прескочат 
летвата, която IE9 вдигна. 
Но обещават, че отговор 
на предизвикателството на 
Microsoft ще има. Подобни 
са твърденията и на създа-
телите на Mozilla, чийто 
Firefox 4 вече може да се 
тества от потребителите. 
„И разполага със всякакви 
форми на хардуерно уско-
рение”, твърдят в блоговете 
си разработчиците му. 

Новите браузъри идват с 
ново поле на борба между 
гиганти. 

христо ласков

генерира приходи. 
Компаниите, специали-

зирани в производството 
на видеокарти, като AMD 
и nVidia виждат новите 
браузъри като катализатор 
на нови приходи за тях. 
Новите изисквания на уеб-
сайтовете ще играят ролята 
на растящите критерии на 
компютърните игри, които 
дърпаха пазара на графич-
ни ускорители доскоро, 
твърдят от компаниите. 

генератор
Освен за възраждане на тър-
сенето на определени про-
дукти браузърите генерират 
още приходи и на създате-
лите си. Така например от 
фондация с нестопанска цел 
Mozilla има приходи от 75 
млн. USD. Те не се дължат 
на продажби на софтуера й, 
а на плащания от страна на 
Google. Търсачката си пла-
ща чинно всеки път, когато 
някой от потребителите на 
Firefox търси през вграде-
ното поле за това в браузъра 
(обикновено в горния му 
десен ъгъл). Microsoft също 
би могла да се възползва от 
лидерската си позиция при 
браузърите, за да популяри-
зира своя отговор на Google 
- Bing и всички свързани 
услуги като карти например. 

Новото поколение браузъри ще използват  
по-пълноценно компютърния хардуер
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Еволюция
Intel ще залага 
на Atom на 
мобилния пазар
Лидерът в производство-
то на компютърни чипове 
Intel обяви, че компанията 
продължава да залага на 
платформата си Atom, с 
която ще се опита да зав-
ладее и смартфон паза-
ра. Това стана ясно по 
време на ежегодната кон-

ференция на компания-
та Intel Developers Forum 
в САЩ. Единственият 
проблем пред масовото й 
разпространение в този 
сегмент остава софтуер-
ната „дупка”, твърдят от 
компанията. Най-голямото 
предизвикателство пред 
гиганта е фактът, че на 
смартфон пазара се конку-
рират няколко операцион-
ни системи.

Цифра

30
процента от собствениците на смартфони в САЩ 

инсталират допълнителни приложения, показват 
данните от проучване на Pew Internet. Едва 2/3 от тях 
обаче използват новите си програми

▶

Микроблог услугата 
ще позволява  
по-лесното разпрос-
транение на видео и 
изображения

Микроблог услугата Twitter 
обяви първия в историята си 
редизайн, който ориентира 
сайта към по-лесното раз-
пространение и на мултиме-
дия. Причина за промените 
са приходите от реклама, 
за които компанията се със-
тезава с конкурентите си в 
лицето на Facebook и Google, 
коментира Reuters. 

Популярност
Промените във визията на 
Twitter ще станат факт през 
следващите няколко седми-
ци и ще обхванат всички 160 
млн. потребители на услуга-
та. Според създателя на сай-
та Биз Стоун те ще улеснят 
потребителите при работата 
с услугата. Причина за това 
е фактът, че те ще получават 
повече съдържание, свърза-
но с личните им интереси, 
пояснява той. Паралелно с 
това ще се съкрати времето, 
необходимо за достъп до 
информацията,

Именно мудността на 
услугата на моменти става 
причина за не толкова до-
брата слава на Twitter след 
създаването му през 2006 
г. Причина за проблемите 
обаче е фактът, че сайтът 
става жертва на собствената 
си популярност - новите ре-
гистрации в него са над 37 
хил. всеки ден. 

Приходи
Освен за подобряване на 

потребителското изживява-
не обаче Twitter ще се бори 
и за повече приходи. Наско-
ро на сайта бяха представе-
ни нови форми за реклама, 
които трябва да помогнат 
на Стоун и компанията му 
да се бори по-успешно с 
Google и Facebook. 

Потребителите на реди-
зайнирания сайт ще мо-
гат да виждат повече ин-
формация за авторите на 
туитовете, става ясно от 
официалното съобщение 
на компанията. Промени в 
дължината на всеки пост 
обаче не се предвиждат 
- тя остава 140 символа. 
Разговорите между потре-
бителите под формата на 
постове също ще може да 
бъдат следени паралелно с 
изображения и видеофай-
лове, посветени на темата 
на всяка дискусия. 

Една от най-големите 
промени обаче ще бъде 
разделянето на сайта на 2 
колони - в едната ще бъ-
де запазена стандартната 
функционалност на сайта, 
която показва всички пуб-
ликации на следените от 
потребителя хора. В друга-
та колона ще бъде разполо-
жена повече информация за 
всеки от „следените”. 

Паралелно с това от 
Twitter обявиха сделка с 16 
сайта за фото- и видеораз-
пространение, сред които 
YouTube и Flickr. Съдър-
жанието от тях вече ще 
може да бъде вграждано 
в Twitter. Което малко или 
много приближава сайта до 
Facebook. Дали това е пече-
ливша стратегия - времето 
ще покаже.

Twitter смени  
дизайна за първи път

Twitter се надява промените в дизайна да доведат 
до повече приходи от реклама                     Снимки BloomBerg

▶

Двете компании 
представиха новите си 
предложения,  
с които ще конкурират 
iPhone 4

Nokia и HTC представиха 
новите си смартфони, с 
които ще продължат на-
стъплението си на най-бър-
зо развиващия се моби-
лен пазар. Буквално дни 
след като обяви смяната на 
главния си изпълнителен 
директор, финландската 
компания показа ясно, че 
няма да се откаже лесно 
от борбата с конкурентите 
си при „умните” телефо-
ни. Компанията представи 
няколко смартфони накуп, 
всеки от които работи с 
новата версия на операци-
онната система Symbian^3. 
Ден след нея тайванска-
та HTC представи своите 
най-нови попълнения, с 
които ще се опита да се 
конкурира с останалите 
играчи на пазара до края на 
годината. Това са Desire HD 
и Desire Z, които продъл-
жават успешната серия на 
устройството, работещо с 
операционната система на 
Google Android.

Проблеми
И докато тайванците се 
радват на тройно повече 
продажби през тази годи-
на, Nokia е изправена пред 
доста по-тежката задача 
да съживи продажбите си, 
особено в най-високия сег-
мент - смартфоните. Там 
компанията непрекъснато 
губи позиции заради кон-
куренцията както на HTC, 
така и на Apple, BlackBerry 
и т.н. Въпреки спада компа-
нията продължава да бъде 
лидер и в този сегмент, 
но финландците обявиха 
недвусмислено, че основ-
ната им цел е да наваксат 
загубеното до момента и да 
продължат да водят пазара 
не само по брой продажби, 

Nokia и HTC продължават да 
настъпват при смартфоните

пък залага на физическа 
клавиатура и 4-инчов сен-
зорен дисплей, а самото 
устройство е хоризонтален 
слайдер. От компанията го 
определиха като „най-до-
брият си бизнес телефон до 
момента”. Най-голямо вни-
мание обаче потребителите 
обърнаха на N8, който беше 
представен официално още 
през април.

Тайван
Освен Nokia обаче и HTC 
представи своите нови 
смартфони, с които ще се  
опита да се задържи на гре-
бена на вълната. Компанията 
де факто води по иновации 
конкурентите си, които ра-
ботят с Windows Mobile и 
Android и е най-големият 
производител на смартфони, 
работещи с тези 2 платфор-
ми в света. Най-новите пред-
ложения на компанията са 
Desire HD и Desire Z, който е 
европейската версия на вече 
дебютиралия T-Mobile G2, 
стана ясно на пресконферен-
цията на гиганта в Лондон. 
Desire HD е оборудван с 4.3-
инчов дисплей и разполага с 
dolby звук и 8-мегапиксело-
ва камера, което го превръ-
ща в „най-мултимедийния” 

телефон на компанията в 
момента. Паралелно с това 
устройството е оборудвано 
и с вградено приложение за 
четене на електронни книги. 
И двете нови устройства 
са оборудвани с мобилни 
корпуси, което гарантира до-
пълнителната им здравина.

Освен хардуерно от HTC 
са се постарали да осигурят 
и софтуерно потребителите 
си. Това става благодарение 
на новата услуга на компа-
нията HTCSense.com, чрез 
която потребителят може да 
следи телефона в случай, че 
го загуби или забрави някъ-
де. Паралелно от компани-
ята предвиждат и услуга за 
дистанционно изтриване 
на информацията, пазена в 
устройствата й с цел опаз-
ване на личните данни на 
потребителите. 

С новите си предложения 
и HTC, и Nokia потвърдиха 
още веднъж, че смартфон па-
зарът ще продължи да дърпа 
продажбите на мобилни ус-
тройства. И двете компании 
са оптимисти за продажбите 
на този тип устройства, кои-
то тепърва ще продължат да 
навлизат и сред по-непретен-
циозните потребители. 

христо ласков

Планове
Финландска 
инвазия  
в САЩ

Един от основните паза-
ри, към който се е прице-
лила Nokia с новия си гла-
вен изпълнителен дирек-
тор Стивън Елоп, е САЩ. 
В момента компанията 

▶

държи едва 3% от продаж-
бите на смартфони там, 
показват данните на ана-
лизаторите от IDC.

Целта на финландците 
е да сключат по-атрак-
тивни договори с местни-
те оператори, които да 
предлагат устройствата 
им с техни пакети данни. 
Това трябва да стимули-
ра търсенето на марката 
отвъд океана.

▶

но и по иновации. 
Моделите E7, C7 и C6 

(както и предварително 
представения N8) бяха оп-
ределени като стъпка на-
пред в тази борба за над-
мощие от представители 
на финландската компания. 
Nokia C7 разполага с 3.5-
инчов AMOLED сензорен 
дисплей, а основният му 
фокус са социалните мре-
жи. Той дава на собствени-
ка си възможност да следи 
на живо какво се случва 
в услуги като Facebook, 
Twitter и други като тях. C6 
е най-малкият от семей-
ството, като е оборудван 
„само” с 3.2-инчов сензо-
рен AMOLED дисплей. E7 

 Nokia ще се опита да съживи загубената слава на марката си▶
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Театри, галерии и културни институти 
се включват към организираните 
от Столичната община 
събития във връзка с празника  
на столицата 17 септември

Денят на 
София ще 
продължи 
две седмици

Мръсна и прашна, невина-
ги гостоприемна - София 
все пак си е наша. А утре 
над един милион софий-
ски жители ще отпразну-
ват празника на столицата. 
И подобно на онази при-
казка „три дни яли, пили 
и се веселили” в столичен 
аспект честванията ще са 
с продължителност 2 сед-
мици.

Изложби, безплатни по-
становки за малки и голе-
ми, опери на открито, тан-
ци... Това са малка част от 
нещата, които столичани и 
гостите на града могат да 
видят от 17 до 30 септем-
ври. Цялата програма на 
културните мероприятия, 
посветени на празника 
на София, може да се ви-
ди на сайта на дирекция 
„Култура” към Столичната 
община. 

Като част от активния 
културен живот на столи-
цата много театри и гале-
рии решиха да посветят 
своята активност през тези 
дни на празника на София, 
съобщиха за в. „Пари” от 
дирекция „Култура”. 

Основните и най-важни 
събития ще се състоят на 
17 септември. Сутринта 
ще започне с карнавално 
шествие от парка „Заи-
мов”, което ще се пренесе 
към празничната церемо-
ния по издигането на зна-
мето на София пред църк-
вата „Света София”.

награди за култура
Вечерта пък Народният 
театър „Иван Вазов” ще 
приюти церемонията по 
връчване на наградите на 
Столичната община за яр-
ки постижения в областта 

на културата. Тези награ-
ди се връчват от 2001 г., 
информираха от дирекция 
„Култура”. Тази година це-
ремонията е посветена на 
темата „София - столица в 
културно съжителство на 
етносите”. 

Наградите на общината 
се разпределят в седем об-
ласти - литература, театър, 
музика, изобразителни из-
куства, кино, архитектура 
и журналистика. Връчва 
се и специална награда за 
цялостно творчество, из-
ключителни постижения 
и принос в областта на 
културата. Наградите се 
присъждат на конкурсен 
принцип, съобщиха орга-
низаторите. За специал-
ната награда тази година 
са номинирани писателят 
Валери Петров, компо-
зиторът Александър Йо-

сифов, кинорежисьорът 
Анжел Вагенщайн и из-
вестният преводач Асен 
Марчевски. 

безплатни театри
Много театри ще зарадват 
публиката си с безплатен 
достъп до постановки в 
дните до 30 септември. 
Театър „София” ще се 
включи в честванията на 
празника със спектакъла 
„Четири стаи”. На 21, 27 
и 28 септември постанов-
ката ще може да се гледа 
на специална оферта - два 
билета на цената на един. 

Ден преди празника, 
но пак посветен на него, 
ще се изиграе на открито 
пред Националния дво-
рец на културата (НДК) 
спектакълът „Сапунени-
ят свят”. Пак на открито 
пред НДК на 18-и ще се 

състои благотворителен 
моден спектакъл „София 
- модна столица на Бал-
каните 2010”. Свободен 
достъп до постановка-
та на Мариус Куркински 
„Великолепният рогоно-
сец” ще имат зрителите 
в Малък градски театър 
„Зад канала” на 16 сеп-
тември. На 18 септември 
пък в театър „Възражда-
не” ще се играе безплатно 
постановката „Магарешка 
кожа”.

Безспорно едно от най-
сериозните събития ще е 
международният куклено-
театрален фестивал „Па-
наир на куклите”, казват 
от общината. Той започва 
на 16 септември в Столич-
ния куклен театър.  

Две прояви на станалото 
вече традиционно място 
за открити фотоизложби -  

Моста на влюбените, ще 
радват окото на столичани. 
От 13 септември там може 
да се види фотоизложбата 
„Сценичният костюм като 
субект”, а на 25 септември 
ще бъде сменена от сним-
ки на „София, с обич за 
водата” - част от проекта 
„Воден булевард на изку-
ствата и занаятите”. 

Фестивалът „Sofia Dance 
Week”, който стартира на 
23 септември, също е част 
от празничните прояви, 
свързани с празника на 
София, казаха за в. „Пари” 
от общината. 

В събитията около праз-
ника се включват с раз-
лични прояви и испански-
ят институт „Сервантес”, 
Чешкият културен център, 
Полският институт, „Гьоте 
институт”. 

Eлина Пулчева
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